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ÚVODNÍK

Vážení spoluobčané, dámy a pánové, 
neobvyklý rok 2021 odchází a nastupuje rok plný dvojek. Při-

chází jinak, než jsme byli doposud zvyklí. Bez veřejných  přípit-
ků, bez silvestrovských oslav v restauracích, bez rozjuchaných 
polibků s přáteli, bez novoročního ohňostroje.  

Můžeme se ptát, zda rok 2022 bude jiný jako byl jeho 
předchůdce, ale odpověď na takovou otázku se nehledá lehce. 

Dovolte mi tedy, abych se při jejím hledání vrátil k tomu zá-
kladnímu, co by mělo být neměnné, ať už se kolem nás děje 
cokoli. Je to lidská sounáležitost. Je to hrdost na to, že patříme 
do tohoto města, kraje a národa. Sounáležitost nemůže být bez 
pochopení, úcty k druhému a ochoty pomáhat si navzájem.  
To jsou hodnoty, jejichž trvalost vychází z nás, lidí, a nepodléhá 
okolním podmínkám. S pomocí těchto hodnot lze překonat i ne-
příznivé okolnosti, odolávat změnám, které přinášejí problémy, 
a nacházet i nové spojence.  

Než však vstoupíme do roku 2022, ohlédněme se za rokem mi-
nulým. Jaký byl? Jednoznačně se dá říci, že zvláštní, neobvyklý, 
divný. Nikdo z nás nikdy dříve nezažil povinné nošení roušek, 
pravidelné testování, očkování, distanční výuku, rušení kultur-
ních a společenských akcí z důvodu epidemie.  

Přestože jsme toto vše museli řešit, podařilo se nám zreali-
zovat řadu investičních akcí. I když šly nahoru ceny stavebního 
materiálu, firmy bojovaly s nedostatkem pracovníků na stav-
bách, dokončili jsme Městskou galerii V. Olivy v prostorách 
NKC, proběhlo zde i zateplení fasády a střechy, byla vyměněna 
okna, dveře a zrekonstruována byla i kotelna tohoto objektu. 
Rekonstrukcí prošla i smuteční síň, dostavěla se kanalizace 
a dokončena byla i výstavba nové ČOV. Opravou prošly komu-
nikace Nádražní, Nad Nádražím, Nad Tratí, Pod Větrákem, Nad 
Větrákem a Na Spravedlnosti včetně výměny veřejného osvět-
lení. Rekonstrukcí prošla ulice Zahradní a sportoviště Na Ko-
courku. Dokončena byla i 1. etapa parkoviště u polikliniky. 

A co nás čeká v roce 2022? Musím říci, že to rozhodně nebude 
jednoduchý rok. Pokud se vyplní předpovědi, že se zdraží elek-
třina, plyn, stavební materiál a stavební práce, nečeká nás nic 
dobrého.  

Proto si přejme, aby se vše co nejdříve vrátilo do normálních 
kolejí. Aby děti mohly chodit denně do škol, aby škola sloužila 
k  tomu, k čemu sloužit má, tzn. ke vzdělávání žáků. Abychom 
mohli připravovat a realizovat kulturní a společenské akce, aby-
chom měli všude přístup bez omezení, abychom nezavírali pro-
vozovny.  

To je předpoklad k tomu, abychom i my mohli dokončit pláno-
vané investiční akce jako jsou: Výstavba nových veřejných WC, 
rekonstrukce sportovní haly BIOS, 2. etapa parkoviště u po-
likliniky, dostavba kanalizace v lokalitě Fortna včetně oprav po-
vrchů komunikací a veřejného osvětlení a rekonstrukce hasičské 
zbrojnice. 

Zároveň ale chceme začít i s novými investičními akcemi jako 
jsou: rekonstrukce ulic Lesní a Polní, rekonstrukce Mšeckého sí-
dliště. Chceme pokračovat v rekonstrukci ulic po dostavbě 
kanalizace v ulici Fortna, zbudovat nové parkoviště v ulici 
Křivoklátská.  

Mimo akcí města se začalo v Křivoklátském sídlišti se stavbou 
bytového domu a v nejbližších dnech se začne s výstavbou ob-
chodního domu Billa a Pepco.  

Vážení spoluobčané, dovolte mi, abych jménem všech zastu-
pitelů města, všech pracovníků městského úřadu vám popřál 
hlavně štěstí, pohodu, úsměv a pevné nervy.  
Dále vám přeji mnoho úspěchů v osobním a pracovním životě, 
pevné zdraví vám i vašim rodinám.  

Karel Filip     
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INFORMACE PRO OBČANY

Rozpočtové opatření 
Rada města přijala 13. rozpočtové opatření především z dů-

vodu dofinancování nákladů na svoz a likvidaci komunál-
ního odpadu. Z rozpočtovaných nákladů na rok 2021 ve výši 
šest a půl miliónu korun bylo již na konci října vyčerpáno 
bez několika tisíc 6 miliónů. Rozpočet byl proto posílen 
o 500 tisíc korun.  

Nezbývá než soudní cesta 
Rada města po vyčerpání všech mimosoudních prostředků 

nakonec rozhodla, že se společností Zlínstav a. s. a s projek-
tovou společností A1 s. r. o. bude odstranění vad v nové 
tělocvičně a ve 3. patře ZŠ řešit soudní cestou. Připravení 
žalob bude však složitý úkol i pro zkušené právníky. 

Značka se neposune 
Rada vzala na vědomí nesouhlas odboru dopravy MěÚ Ra-

kovník s požadavkem města na posunutí dopravního značení 
začátku obce.  

Konkrétně se jedná o posunutí značky začátku města 
na silnici od Rudy pod zastávkou u odbočky k nádraží. 
 Původní záměr vycházel ze snahy v tomto úseku zpomalit 
rychlost. Protiargumentem odboru dopravy je názor, že při 
regulaci rychlosti v celém úseku (do kopce) by se zde mohly 
tvořit kolony, což by ovlivňovalo plynulost provozu na kru-
hovém objezdu.  

Jiří Tláskal    

Vybráno z 77. zasedání rady města ze dne 29. listopadu

Vybráno z 76. zasedání rady města ze dne 15. listopadu

Vybráno z 19. zasedání zastupitelstva ze 16. prosince 

Návrh rozpočtu 
Rada města projednala návrh rozpočtu města na rok 2022, 

aby mohl být zveřejněn na úřední desce úřadu a následně 
projednán v zastupitelstvu města.  

Zpracování projektové dokumentace 
Rada města schválila cenovou nabídku společnosti NeOn 

Projekting s. r. o. na zpracování projektové dokumentace 
kanalizace v ulicích Do Hlinišť a Statková za 198 440 Kč 
včetně DPH. Dokumentace by měla řešit nevyhovující stav, 
kdy páteřní kanalizační stoka vede přes areál (i pod stavbou) 
třetí osoby. 

Dostupnost rozhledny 
Pro dořešení dostupnosti rozhledny na Mackově hoře rada 

města přijala nabídku Ing. Jana Rambouska za cenu 85 tisíc 
korun.  

Dovybavení Biosky 
V souvislosti s rekonstrukcí podlahy a stropu ve sportovní 

hale BIOS rada města odsouhlasila halu dovybavit 
záchytnými sítěmi, přenosnými hrazdami, brankami, novými 
kryty na topení, lavičkami a dalšími komponenty za cenu 
milión 100 tisíc korun. 

Jiří Tláskal

Navýšení cen tepla a teplé vody 
První dvě hodiny zasedání se oproti původnímu programu 

zastupitelstvo věnovalo nové situaci vyvolané zvýšením ce-
ny tepla a teplé vody o 82 a 87 %. Jednatel Technických slu-
žeb podal zevrubné vysvětlení situace.  

Rozpočet města 
V hlavním programu pak zastupitelstvo schválilo rozpočet 

města na rok 2022. Rozpočet počítá s příjmy ve výši 155 
milionů 500 tisíc korun a výdaji 174 milionů 650 tisíc korun, 
z toho investice tvoří 21 milionů 743 tisíc korun.  

Rozpočet je schodkový, přičemž schodek bude pokryt 
ze zůstatku na běžném účtu města. 
  

Nové vyhlášky 
Zastupitelstvo vydalo dvě nové obecně závazné vyhlášky 

z oblasti odpadového hospodářství včetně místního poplat-
ku za odpad. Výše poplatku se nemění, nové vyhlášky pouze 
formálně reagují na novou právní úpravu.    

Tři strategické dokumenty 
Zastupitelstvo kromě tradičních majetkoprávních záleži-

tostí – nákupů a prodeje pozemků - schválilo tři strategické 
dokumenty, a to Strategický plán rozvoje města Nové Stra-
šecí pro období 2021-2030, Fond rozvoje města a Zásady pro 
výstavbu na území města.  

Jiří Tláskal

Valná hromada Sboru dobrovolných hasičů 

Uskuteční se v sobotu 8. ledna od 18 hodin v předsálí NKC (program viz plakát).  
Akce se bude konat plně v souladu s aktuálním nařízením Vlády ČR ohledně COVID 19, tzn. pokud nerozhodne jinak, bude nutné se 
prokázat relevantním dokladem o bezinfekčnosti (očkování nebo prodělání nemoci do 180 dnů). Při této příležitosti bude možné za-
platit členský příspěvek v hotovosti. Druhou a vítanější možností je bezhotovostní převod příspěvku ve výši 200 Kč na sborový účet 
č. 543072369/0800 nejpozději do 31. 1. 2022 (do poznámky k platbě prosím uvést jméno a příjmení, za koho platba je). 
Těším se na společné setkání.                                                                                                                                                                       Ondřej Kratina
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INFORMACE PRO OBČANY

Jedinečná možnost legálně se zbavit poplatků a penále ze soud-
ních exekucí na dluzích státním institucím, městu, zdravotním po-
jišťovnám apod. 
Co je třeba udělat? 

Nutné je své rozhodnutí oznámit exekutorovi a nechat si 
vyčíslit částku dluhu (jistiny). Tu následně zaplatit zároveň 
s jediným poplatkem 908 Kč.  
Vše se musí stihnout do 28. ledna 2022!!!  

Charita nabízí pomoc 
Chcete-li pomoci se zasláním žádosti, kontaktujte Charitu 

Nové Strašecí, Julie Adltová 739 031 391.  

Ačkoliv se odpuštění poplatků netýká všech, k akci Milo-
stivé léto se již připojila například Komerční banka, Česká 
spořitelna, Airbank, Moneta atd.  
Obvykle se přidávají také úvěrové společnosti ze stejné fi-
nanční skupiny jako je banka.  

Dluhy lze tedy za výhodnějších podmínek splatit i u spo-
lečností jako je Home Credit, ESSOX a další.  

O této možnosti nemá exekutor povinnost informovat.  
Aktivitu musí nutně projevit sám dlužník oznamovacím 
dopisem. 

Julie Adltová

Milostivé léto – odpuštění poplatků z exekuce

Vybráno z 78. zasedání rady města dne 13. prosince
Vyšší stočné 

Dle předložených kalkulací Technických služeb NS, rada 
města schválila stočné na rok 2022 ve výši 48,97 Kč za m3.  
V souvislosti s nárůstem nákladů ve všech položkách kalku-
lace je potřebné přistoupit k navýšení ceny stočného. Nárůst 
činí 8,95 %. 

Rozpočet ZŠ 
Rada města schválila rozpočet Základní školy na rok 2022. 

Rozpočet je vyrovnaný, náklady a výnosy jsou plánovány 
na 96 366 209 korun. 

Jiří Tláskal
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STALO SE

Na svahu ke Strašeckému potoku s nově 
obnovenými tůňkami město v minulých 
letech vysadilo jabloňový, švestkový, 
hruškový a třešňový sad. Na stejné stráni 
se od poslední listopadové soboty nachází 
také výsadba s netradičními jedlými stro-
my a sice se směsí ořešáků černých, ka-
štanovníků setých, jeřábů oskeruší, slad-
kých velkoplodých jeřábů, moruší bílých 
a kdoulí obecných. 

Stromy před výsadbou již pár týdnů 
v Praze čekaly na zasazení, Nové Stra-
šecí čekalo na potvrzení výsadby a 
na zelenou začít zvát své občany a my 
jsme napjatě až do chvíle srazu čekali, 
jestli vůbec někdo z místních přijde 
sázet... Naštěstí jsme se všichni doč-
kali: stromy jsou v zemi, výsadba je 
za námi a lidí se sešlo mnoho :-). 

Celá tato výsadba od jejího plánování, 
přes financování po realizaci byla na-
pínavá. Plánování začalo totiž téměř 
před 2 lety a kvůli covidu a dalším zdr-
žením se protahovalo. Mezitím letos 
na  podzim v Praze probíhal Signal 
Festival. 
 Poučná, nápaditá a zábavná instalace 
Živý les Kateřiny Blahutové a Prusa-
labu měla charakter sbírky, diváci moh-
li vnést do mrtvého lesa svým přispě-
ním život. Bylo nám ctí být partnerem 
této instalace a mít důvěru vloženou 
stovkami donorů z řad návštěvníků. 
Výtěžek z instalace, který naprosto 
předčil očekávání, se nakonec použil 
v Novém Strašecí. 

Jednalo se o jednu z posledních 
výsadeb letošní sezóny, domlouvanou 
na poslední chvíli, a proto i shánění 

dobrovolníků s přihlédnutím k předpo-
vědi počasí se neobešlo bez mírných 
obav. Ty rozehnaly tři generace nadše-
ných sazečů, kterým práce odsýpala 
a  po svahu jsme se sunuli výš a výš. 
Poslední jáma byla trochu oříšek, obsa-
hovala totiž skálu a nic než skálu. Do-
vozili jsme kolečkem hlínu, zasadili 
strom a už brzy odpoledne jsme se ko-
chali výhledem na dokončenou práci. 

Děkuji Signal Festivalu, PrusaLabu, 
Kateřině Blahutové a všem drobným 
přispěvovatelům a firmě Exxon Mobile 
Business Support Center Czechia s. r. o. 
za financování výsadby a děkuji také 
moc Novému Strašecí, jeho obyvatelům 
a všem dobrovolníkům za krásný den! 

Jana Donátová 
Sázíme stromy z. ú.

Nové Strašecí bude sklízet ovoce  
Výsadba ‚jedlého‘ sadu očima pořadatelky

Účastníci sázení                                                                                                                                                                                                                               Foto Jana Donátová
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STALO SE

Dne 2. listopadu ve večerních hodi-
nách se jeden strážník a jeden policista 
spojili a vznikla smíšená hlídka, která 
provedla kontrolu střelnice Ruda, kde 
údajně došlo k narušení objektu a mož-
né střelbě. Kontrola byla ukončena 
s negativním výsledkem – žádné naru-
šení objektu nezjištěno. 
  

Dne 5. listopadu těsně před půlnocí 
bdící strážníci zastihli na Komenského 
nám. dvě vozidla, kdy jedno táhlo 
druhé. Účastníci z obou vozidel shodně 
uvedli, že jde o závadu taženého vo-
zidla. Strážníkům nebyli schopni pro-
kázat svoji totožnost a ani to, zda 
vlastní řidičské oprávnění. Následně 
byla o lustraci požádána hlídka OD PČR 
NS, která se dostavila na místo, proto-
že se jednalo o závadové osoby, kdy 
jedna řidičské oprávnění vůbec nevlast-
nila. Vozidlo této osoby (šrot + čtyři ko-
la), zůstalo na místě.  V řešení PČR. 

Dne 6. listopadu v odpoledních hodi-
nách místní občan pojal podezření 
na pohyb cizí osoby na jeho pozemku. 
Na místě strážníci našli poškozenou 
lištu el. instalace a rozbitý kryt zářivky. 
Důkladným šetřením na místě a v jeho 
okolí bylo díky nalezenému biologic-
kému materiálu zjištěno, že cizí osobou 
je divoké zvíře – asi kuna. 
  

Ve dnech 5. - 7. listopadu se zrodili 
umělci, které inspiroval sám Picasso 
a  začali hasit svůj přetékající talent 
sprejováním na garážová vrata, DZ 
nebo vchodové dveře po celém městě. 
Strážníci bohužel dorazili většinou 
pozdě, i když barva nebyla ještě za-
schlá. Z kamerových záznamů vyšlo 
najevo, že se jedná o dvě osoby s při-
bližným popisem. Poslední den se ale 
zadařilo a díky všímavému občanovi 
z  ulice B. Němcové se povedlo malíře 
zastihnout na útěku. Strážníci je zajis-
tili v prostoru objektu Hamiro. Událost 
si převzala SKPV PČR Rakovník.  
 

Dne 6. listopadu před půlnocí místní 
nespavec zaslechl v domě z některého 
z bytů křik ženy. Neohroženě se chopil 

svého mobilního telefonu a na místo 
přivolal strážníky. Ti na místě již slyšeli 
jen ticho. Přesto kontaktovali obyvate-
le dalšího bytu, kde zjistili, že mezi 
partnery došlo k slovní rozepři. Z ozná-
mení bylo jasné, kdo vyhrál.  

Dne 7. listopadu v dopoledních hodi-
nách byla strážníkům oznámena do-
pravní nehoda na nám. 5. května, kdy 
řidič osobního vozidla naboural do vrat 
rodinného domu. Řidič byl pro stráž-
níky osoba více než známá a se záka-
zem řízení. Vozidlo nemělo pojistku ani 
STK. Incident byl předán odborníkům 
ze SDN PČR Rakovník. 

Dne 8. listopadu v ranních hodinách 
oznámila strážníkům zaměstnankyně 
tabáku na Komenského nám., že již tři 
dny neviděla v trafice muže z ulice Ji-
řího Šotky, který si pravidelně u nich 
kupuje noviny. Nejprve strážníci zjisti-
li, jestli není muž hospitalizován a ná-
sledně provedli kontrolu jeho bydliště. 
Dle markantů, jako např. plná poštovní 
schránka a spuštěné rolety v okně, 
strážníci usoudili na možné úmrtí oso-
by.  
Společně s SDH NS a PČR byl učiněn 
vstup do obydlí, kde se nacházela osoba 
bez známek života, což potvrdil lékař. 
Pozůstalým upřímnou soustrast. 
  

Dne 8. listopadu v dopoledních hodi-
nách strážníci na žádost místního ob-
čana provedli kontrolu osobního vozid-
la v ulici Pecínovská. Byla zde obava 
z jeho možného odcizení. To se lustrací 
nepotvrdilo, ale byl zjištěn majitel, 
který si vozidlo přeparkoval.   

Dne 8. listopadu ve večerních hodi-
nách požádal strážníky operační PČR 
IOS Praha o prověření křiku a napadání 
osob v jednom z domů Rakovnického 
sídliště.  
Strážníci na místě nalezli muže pod 
vlivem ohnivé vody, který vykopl dveře 
bytu. Muž byl strážníky vyveden a pře-
dán kolegům z PČR. To se ale ohni-
vákovi nelíbilo a došlo i na donucovací 
prostředky.  

Dne 10. listo-
padu v dopo-
ledních hodi-
nách strážníci 
obdrželi ozná-
mení o sedící 
ženě před provozovnou Jansa, která 
zřejmě při cestě městem upadla. 
 Strážníci na místě zjistili, že se paní 
(*1932) zamotala hlava a skutečně 
upadla. Strážníci jí poskytli první po-
moc a přivolali RZS. O události byla 
vyrozuměna rodina. 

Dne 11. listopadu v odpoledních ho-
dinách strážníci řešili nepovolené uklá-
dání odpadu mimo vyhrazená místa 
v  ulici Křivoklátská. Událost je stále 
v šetření MěP. 

Dne 13. listopadu strážníci vyjížděli 
ke zmatené paní do restaurace Sport, 
která nevěděla, kde bydlí a odkud je. 
Naštěstí strážníci věděli, smutnou paní 
s ‚Němcem‘ uklidnili a převezli do mís-
ta trvalého bydliště. O události byl 
vyrozuměn syn.  

Dne 14. listopadu v odpoledních ho-
dinách bylo strážníkům oznámeno, že 
v DPS se nemohou klientky dobouchat 
na svou kamarádku, též klientku. 
 Následně se jim povedlo ženu vzbudit 
a bylo zjištěno, že za vydatný spánek 
může nízká hladina cukru. Žena byla 
odvezena RZS do nemocnice Kladno. 

Dne 15. listopadu v ranních hodi-
nách přijali strážníci několik oznámení 
včetně od IOS PČR Praha o hořícím vo-
zidle v Křivoklátském sídlišti.  
Na místě strážníci zjistili, že Peugeot 
Boxer už doboxoval a po nerovném boji 
s panem plamenem není co zachránit. 
Strážníci místo zajistili a následně 
řídili dopravu, aby složky HZS a SDH 
měly k události bezproblémový přístup. 
Věc bude řešena až dle rozhodnutí 
vyšetřovatele hasičů. 

Dne 17. listopadu navečer se místní 
problémista - anonymista z ul. Křivo-
klátská rozhodl opět jednat a mezi 

Z policejního deníku
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sousedy zase došlo k potyčce. Ozna-
movatel měl pochroumanou ruku. 
 Strážníci ho museli informovat, že byl 
svým sokem (problémistou – anony-
mistou) zřejmě předběhnut, protože 
celou věc již šetří PČR. Oznamovatel 
byl strážníky řádně poučen o dalším 
postupu včetně doporučení na absol-
vování lékařského ošetření a zajištění 
lék. zprávy.  

Dne 21. listopadu v dopoledních ho-
dinách IOS PČR požádal strážníky 
o  součinnost při pátrání o pohřešo-
vaném mladíkovi, který hrozil sebe-
vraždou. 
 Strážníci prolezli všechny kouty a mla-
dík nikde. Následně byl nalezen u pra-
rodičů. Šťastný konec. 
  

Dne 23. listopadu v odpoledních ho-
dinách si rybičky v rybníčku na pomezí 
k. ú. Ruda a NS rozhodly trénovat znak 
– plavaly bříšky vzhůru a vypadaly 

chcíple. Ve smrduté vodě se jim asi žít 
nedařilo.  
Událost strážníci ihned oznámili na od-
bor životního prostředí MÚ Rakovník. 
Byl zjištěn majitel pozemku s vodou 
a  také to, že rybník není veden jako 
vodní dílo. Majitel zajistí výlov uhynu-
lých rybiček.     

Dne 23. listopadu po půlnoci se zro-
dil v jednom sídlišti strašecký Spider-
man. Skákal si v poklidu z balkonu 
na  balkon, zkoušel si triky a svoje 
schopnosti. 
 Potkal se však s ženou, která v jeho 
odolnost nevěřila a zavolala si na po-
moc dva Batmany s modrobílou ša-
chovnicí a partu černokněžníků od 
PČR. 
 Muž byl hrdiny bezpečně sundán, 
a  protože se necítil dobře, byla mu 
přivolána RZS s následnou hospita-
lizací.  

Dne 25. listopadu v ranních hodi-
nách se v Novém Strašecí objevil 
samozvaný strážce dopravního pořád-
ku. Jen má svá vlastní pravidla. Potkalo 
se s ním několik místních občanů, kte-
rým hlasitým troubením dával najevo, 
že nejezdí nebo se nechovají dle jeho 
představ. Někteří občané měli obavu 
o  své zdraví. Strážníci mají popis vo-
zidla, bohužel Velký kamerový bratr 
v mlze nezaměřil SPZ. Strážníci i Velký 
bratr stále pátrají.  

Dne 25. listopadu v dopoledních ho-
dinách místní občanka oznámila obavu 
o život svého čtyřnohého mazlíčka. Již 
po několikáté obdržela vyhrůžku o lik-
vidaci pejska, který prý neustále štěká. 
Strážníky nebylo nadměrné štěkání po-
tvrzeno, pejsek je i přes noc zavřený 
doma. Jedná se o pejska z útulku, který 
to neměl lehké. Řešit touto formou ja-
kýkoliv problém je ostuda! 

Stanislav Jahelka

Kvůli koronavirovým opatřením bohužel neproběhlo pláno-
vané rozsvícení vánočního stromu s adventním jarmarkem.  

Přesto děkujeme skupině ČEZ za partnerství při letošním roz-
svícení vánočního stromu a osvětlení celého náměstí a za jeho 
instalaci pracovníkům TSNS  a firmě Decoled.  

Opravdu krásnou vánoční výzdobu vytvořili žákyně a žáci 
učebního oboru Zahradník pod vedením floristiky Ing. Mirosla-
vy Barabášové a učitelky odborného výcviku paní Andrey Kot-
kové. Jim všem patří náš obdiv a velký dík. 

Lenka Pelcová, vedoucí odboru kultury, sportu a RP

Poděkování za vánoční výzdobu
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V lednové nabídce Vám představíme několik knih, které máme 
v rámci spolupráce zapůjčeny ze Středočeské vědecké knihovny 
v Kladně. Ve výměnném souboru jsou obsaženy především knihy 
populárně naučné – jak pro dospělé, tak i pro děti. 

Nehls, M. – Alzheimer se dá léčit (konkrétní rady pro 
prevenci a léčbu této šokující diagnózy) 
Miková, Š. – Ani mámy nejsou stejné (jak si mateřství 
užít, ne ho jenom přežít) 
Vacková, M.  – Austrálie s dítky v zádech (cykloturistika 
s dětmi ve vozíku za kolem) 
Macourek, P. – Bez motoru Atlantikem (jízda na kole 
a stopem na plachetnici přes Atlantský oceán) 
Schickel, R. – Clint: Retrospektiva (biografie Clinta East-
wooda) 
Loja, R. – Emoce pod kontrolou (Díky této knize se naučíte 
pracovat se svými emocemi tak, aby vám pomáhaly, a ne- 
škodily. Dokážete tak dobře zvládat svůj život, vychutnávat 
si úspěch, zažívat pohodu ve vztazích a ve většině situací si 
zachováte humor a nadhled.) 
Švrčinová-Cunnigs, L. – Himálajský deník (hory samy si 
vybírají mezi lidmi, kdo bude patřit mezi jejich blízké, 
nikoliv naopak. Liba Cunnings takové štěstí má. Proto také 
svůj Himálajský deník snad ani nepíše, ale rovnou – tento-
kráte jen pro čtenáře – znovu žije.) 
Farná, K. – Jak jsem potkala Brusel (Kniha vás zavede 
do nejskrytějších komnat belgické metropole, kterou s Vlá-
my a Valony sdílí lidé více než 180 národností. Koláž osob-
ních zážitků, reportáží, vtipných glos i vážných témat.) 
Vítková, M. – Kamil – malíř snů (Děda malého Vašíka 
vezme na výstavu malíře Kamila Lhotáka v Obecním domě. 
A Vašek je nadšený. Zvláště z dopravních prostředků. Ta 
krásná letadla, lodě, ponorky, vlaky, kola a jiné! A to ještě 

děda tvrdí, že jsou obrazy kouzelné. Večer před usnutím 
děda svému vnoučkovi o malíři vypráví. Vaškovi se zavírají 
oči a pak se dějí věci! Šest nocí a šest snů plných dobro-
družství v obrazech báječného malíře klučičího snění…) 
Kosatík, P. – Planner story (rozhovor Pavla Kosatíka s Jiřím 
Plannerem, v 60. letech provozním ředitelem Semaforu, 
který toužil po svobodném světě, proto emigroval na Západ. 
Stal se redaktorem Svobodné Evropy, proslul svými 
hudebními pořady, do kterých si zval zajímavé hosty: Jima 
Hendrixe, Andyho Warhola, Janis Joplin… Byl osobním 
přítelem Ferdinanda Peroutky, Jiřího Voskovce, Miloše 
Formana, Pavla Tigrida. Kniha je zprávou o tom, jak se 
v obtížném 20. století dal také prožít český život: s kuráží 
vůči všem, kdo se snažili člověka ovládat, a s respektem 
a  láskou k tvůrcům, kteří tomu životu dodávali originální 
smysl.) 
Zaoral, J. – Koruna Evropy (Dobrodruh Jarda Zaoral vyzval 
45 nejvyšších vrcholů Evropy. Pokořil je za 361 dní a vytvořil 
světový rekord, ale především si odnesl nezapomenutelné 
zážitky. Kde mají nejlepší vrcholové pivo? Jak se stoupá 
na horu se smetákem? Kam vás zadarmo nepustí? Atd.) 
Mandžuková, J. – Léčivá síla vody (Voda je zdrojem zdraví 
a vitality a sehrává důležitou roli při léčbě řady nemocí 
a  zdravotních potíží. Pitný režim, vodoléčba, jak zlepšit 
kvalitu vody a řada jiných otázek…) 
Demick, B. – Není co závidět (Novinářka odhaluje oby-
čejné životy v Severní Koreji, nevídané skutečnosti ze země 
a společnosti, o nichž toho zbytek světa mnoho neví.) 
Vaněček, M. – Co má vědět správný Čech (Znáte celou 
českou hymnu a kolik má slok? Víte, jaké jsou naše státní 
symboly a co znamenají? Kolik máme státních svátků a proč 
je slavíme? Nebo kteří Češi a jaké vynálezy se celosvětově 
proslavili?)                                                              Žofie Kabelková 

Z nových (zapůjčených) knih

Dlouho jsme si lámali hlavu tím, čím vás v lednu potěšit. 
Možná by se v tomto zvláštním čase hodilo vzdálit se po-
zemským starostem a koukat se do nového roku se zdvi-
ženou hlavou. Proto se v lednu v knihovně zaměříme na té-
ma VESMÍRU.  
 Děti si u nás v průběhu měsíce mohou prohlédnout a ná-
sledně vyrobit vlastní papírový model sluneční soustavy 
nebo vyplnit vesmírné úkoly.  
Také budeme vesmír akcentovat v nabídce literatury. Na své 
si tak jistě přijdou všichni, kteří nadšeně vzhlížejí k obloze 
a pomyslnému nekonečnu.  

Srdečně zveme malé děti na lednové ČTENÍ SE ŽLUTOU 
HVĚZDOU. Ve středu 26. ledna v 17 hodin je s radostí 
přivítáme u nás v knihovně. Představíme jim příběhy 
židovských dětí a pokusíme se přítomné malé posluchače 
citlivě zasvětit do souvislostí tíživého období našich dějin. 
Myslíme si, že i v dnešní době je nesmírně důležité 

připomínat zásadní fakta minulosti, aby naše nedokonalá 
společná paměť zbytečně neokorala.  

Obzvlášť u příležitosti Dne památky obětí holocaustu 
a  předcházení zločinům proti lidskosti. V závěru setkání 
mohou děti vytvořit dárek pro své protějšky z dávné 
neveselé minulosti. 

Žofie Kabelková

Lednový program v knihovně
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Karel Kestner se narodil v roce 1939 v Lánech, prožil zde 
dětství, mládí a první léta svého „produktivního věku“. 
Vystudoval SVVŠ v Novém Strašecí a Strojní průmyslovou 
školu v Chomutově. Když založil rodinu, přestěhoval se v ro-
ce 1966 na Slovanku, kde žil s manželkou Jaroslavou, dcerou 
Kateřinou a synem Karlem v rekonstruovaném domku až 
do svého odchodu.  
Stochov se stal jeho druhým domovem. Pracoval 30 let 
v SONP Kladno a následně jako skladník v Uhříněvsi. Jeho 
velkým koníčkem, kterému věnoval hodně volného času i fi-
nancí, bylo fotografování. Okolní příroda mu nabízela krás-
né scenérie, on se však postupem 
času zaměřil na portrétní tvorbu. 
Stal se „lovcem tváří“ známých osob-
ností. 

Karel Kestner o sobě říkal, že se 
necítí být profesionálním fotogra-
fem. Jako ten, který se fotografo-
váním živí, by musel plnit objednáv-
ky a své snímky přizpůsobovat „ko-
merci“.  

On ale mohl fotit jen to, co sám 
chtěl, a co odpovídalo jeho cítění, 
jeho náladě a povaze.  

Své snímky nepřikrášloval, aby se 
zalíbil zákazníkovi.  

V obličeji fotografovaných osob 
hledal jejich nitro, jejich duši, to, co 
se možná skrývá za okamžitým 
výrazem tváře, ve které se odráží 
radost, smutek, zloba, láska, napětí, 
odhodlání …Miroslav Horníček, který 
znal fotografie K. Kestnera a dobře 
znal i svého přítele Karla samotného, 
v úvodu knihy Podoby známé i nez-
námé říká, že portréty Karla Kestnera se musí „číst a hledat v 
nich živé lidi“. 

Ve stejné knize František Dvořák uvádí, že K. Kestner 
nezachycuje pomocí fotoaparátu jen realitu, danou 
skutečnost. Jemu fotografování podněcuje tvořivý cit pro 
realitu a smysl pro vizuální hodnotu objektu. Nezachycuje 
jen tvář, on ji studuje, hledá moment, který nelze vyvolat 
uměle, ale který v nestřeženém okamžiku tryská z vnitřku 
fotografované osoby.  

Staří Keltové věřili, že hlava je sídlem duše.  
Karel Kestner tu duši hledal a nalézal. Své snímky 

nepřikrášloval, nearanžoval, a v tom spočívá autentičnost 
jeho práce.  

Prostřednictvím jeho portrétních fotografií se dovídáme 
o  představované osobnosti nové poznatky, v jejich tváři 
čteme opravdovost a cit, kterým daný člověk svou prací 
přispívá společnosti k tvorbě nových hodnot. 

Ne náhodou K. Kestner svoji druhou knihu O báječných 
lidech slovem a obrazem zahajuje portrétem malíře Jana 
Zrzavého. Ten totiž v roce 1975 stál u zrodu „pana 
fotografa“ – portrétního fotografa Karla Kestnera. Možná už 
dřív, ale určitě někdy v této době došel uváděný fotograf 
k přesvědčení a závěru, co chce dělat a co mu přináší radost 
a potěšení.  

O fotografování se zajímal už v mládí při studiích, ale 
teprve teď se v něm zrodila myšlenka oslovovat známé 
osobnosti a na fotografickém papíru prostudovat jejich tvář 
a budoucím pokolením tak zachovat podobu významných li-

dí, se kterými často navázal dlouho-
dobý přátelský vztah. 
Od té doby před jeho fotoaparátem 
defilovala celá řada osobností naše-
ho kulturního, uměleckého světa.  
V oboru výtvarné fotografie byl 
samouk, ale vypracoval se na jed-
noho z předních českých portrétních 
fotografů. Objevil kouzlo černobílé 
fotografie. Své snímky v knize 
spojuje s příhodami, které jejich 
vznik doprovázely. Tím se divák 
dozví víc o portrétovaném jedinci, 
o jeho povaze a lépe nahlédne do je-
ho nitra, a tím i lépe pochopí jeho 
dílo.  
Dvě knihy (Podoby známé i nezná-
mé, O báječných lidech slovem 
a  obrazem), na jejichž obalu se skví 
jméno Karla Kestnera coby autora, 
napoví čtenáři nejen obrazem, ale 
i  slovem mnoho zajímavého o čes-
kých osobnostech doby relativně ne-
dávné.  

Obzvláště čtenáři západní a jižní části Středočeského kraje 
v nich najdou mnoho o působení a životě populárních lidí 
z regionu blízkému bydlišti Karla Kestnera – Stochovu.  
 Po právu jsou jeho fotografie zastoupeny ve sbírkách Ná-
rodní galerie, Památníku národního písemnictví a v soukro-
mých sbírkách významných lidí.  

Pro svoji opravdovost a přirozenost byly a jsou snímky 
K. Kestnera publikovány v časopisech, knihách a dalších tis-
kovinách. Jeho práce obdivovali návštěvníci na mnoha ko-
lektivních i samostatných výstavách.  

K sedmému výročí odchodu Karla Kestnera má muzeum 
Stochov v letošním roce 2022 zařazenu do svého plánu 
vzpomínkovou výstavu „Karel Kestner – PORTRÉTY 
SLAVNÝCH“. Po předpokládaném zahájení výstavy 11. led-
na mohou zájemci navštívit muzeum v otevírací dobu: úterý 
9 - 13, čtvrtek 13 - 17 a v sobotu 9 - 13 hodin nebo dle před-
cházející dohody.                                                    Anděla Pejšová

KAREL KESTNER - fotograf lidské duše                                 
(23. 11. 1939 – 11. 1. 2015)
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Milí přátelé kultury v Novém Strašecí, 
máme pro Vás malý dárek. Za jeho vznikem stojí současní i minulí kantoři a žáci Základní 
umělecké školy v Novém Strašecí, kteří mají chuť tvořit a snaží se o to, aby kultura v našem 
městě byla stále živá. 
Ti všichni se spojili a díky jejich energii a téměř roční práci vznikla rozhlasová hra od Agathy 
Christie Tři slepé myšky. 
Budeme velice rádi, pokud si hru na níže uvedeném odkazu poslechnete. 
Připojený QR kód slouží k přesměrování na celou hru.  
Pro vyhledávání na YouTube stačí zadat do vyhledávače "Agatha Christie - Tři slepé myšky". 

Milan Pedál

Tři slepé myšky - rozhlasová hra

Knihy na pokračování 
Čepel krkavce – četli jste Volání vlka? Pak se těšte na po-
kračování – druhý díl Černá píseň je připraven 
Série Vikingové je doplněna třetím dílem – Smrt synů 
Moře střepů – fantasy román – třetí část série Půl války 
Sirotčinec slečny Peregrinové – už šestý díl (fantasy nejen 
pro děti a mládež) Zkáza Ďáblova akru 

Máte rádi cestopisy? 
Deníkové záznamy Lucie Kutrové nám doporučila a půjčila 
čtenářka (děkuji moc).  

Knihu 151 dní Pacifickou hřebenovkou – dobrodružství 
holky s bucket listem mám rozečtenou, a protože je opravdu 
pěkná, koupili jsme od této autorky ještě knihu  
151 dní po evropských stezkách.  

Tipy na knihy, které nemáme 
Čtenářka si přála knihy od Sandry Pogodové.  
Jsou tu! Vtipné příběhy čekají i na vás.  

Daniela Spieglová

Doplnění dílů knihovního fondu naší knihovny

Nejhezčí vánoční stromky
V loňském roce jsme potřetí uspořádali Soutěž o nejhezčí 

vánoční stromek.  
Nazdobené stromky byly ke shlédnutí na Komenského 

náměstí před Základní uměleckou školou. Tentokrát se za-
pojilo 13 kolektivů.  
Nejvíce lidí hlasovalo pro stromek Mateřské školy U Lesíka, 

na druhém místě se umístila školka Na Kocourku a třetí 
příčku obsadily děti ze Včelařského kroužku. 

Všechny stromky byly velmi pěkné a výsledky byly 
poměrně těsné.  

Děkujeme všem soutěžícím i těm, kteří hlasovali. Vítěze 
budeme informovat o předání výhry.  

Již nyní se těšíme na 
konec roku 2022 
a  čtvrtý ročník naší 
soutěže. 
Soutěž se mohla u-
skutečnit také díky 
vstřícnému přístupu 
Lesní správy Lány, 
která nám - stejně 
jako v předchozích 
letech - darovala  
všechny stromky ke 
zdobení. 
 Tímto jí také velmi 
děkujeme. 

Ivana Rezková
Všechny stromky byly velmi krásné                                                                                                                 Foto Ivana Rezková
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Od ledna do června 2022 pořádá Klub cesty za poznáním 
jarní přednáškový cyklus s názvem Přítomnost a budouc-
nost světa přírody a člověka. Chce navázat na podobné 
téma, které přerušila covidová epidemie.  

Téma soužití člověka a přírody je základním principem 
života, jaký známe.  

David Attenborough říká: „Musíme objevit nový způsob 
udržitelného života – takový, který opět nastolí rovnováhu mezi 
současným lidským světem a přírodou. Obnovení divočiny 
znamená navrátit stabilitu. Filozofií našeho druhu by se tedy 
měla stát „udržitelnost ve všem“. 

První dvě přednášky 
V úterý 18. ledna proběhne přednáška s názvem Vztah 
české veřejnosti k přírodě a k životnímu prostředí (co si 

Češi myslí o enviromentálních problémech a jejich řešení) 
lektor: PhDr. Jan Krajhanzl, Ph.D., sociální psycholog a 
ekopsycholog, pedagog. 

V úterý 15. února se uskuteční druhá přednáška cyklu 
Budoucnost českých lesů a divoké přírody 

lektor: Mgr. Jaromír Bláha, hnutí DUHA 

Přednášky se konají v přednáškovém sále muzea od 17 
do 18.30 hodin.  

Individuální vstupné je 30 Kč, pro členy Klubu v rámci 
členského předplatného. 

Věříme, že téma návštěvníky zaujme a společná setkání 
budou podnětná a zajímavá. 

Těšíme se! 
Věra Hrubešová

Klub cesty za poznáním

Pozvánka do muzea 
Rok se s rokem sešel a ten nový se před námi otevírá jako ne-

popsaná kniha, jejíž čisté stránky nedočkavě čekají, co do nich 
vepíšeme.  

Záleží pouze na nás, jaké plány a cíle si pro jednotlivé kapitoly 
nachystáme. A my bychom byli rádi, kdyby alespoň jednu 
kapitolu ve vaší knize tvořily jak kulturní zážitky přinášející 
potěšení, radost, tak i nové poznatky a poučení. 

Jednou z příležitostí se potěšit je výstava retro hraček 
s názvem Jak jsme si hráli, kterou je možno navštívit v na-
šem muzeu až do 8. ledna. Přijďte si zavzpomínat na dětská 
léta nebo svým dětem ukázat, jaká hračka byla ta vaše nej-
oblíbenější.  

Na své si přijdou nejen pánové a kluci, kterým je určen 
koutek s autíčky, autodráhou, elektrickým vláčkem či sta-
vebnicí Merkur. Ani holčičky a dámy ale nepřijdou zkrátka – 
nespočet panenek, pokojíčků a kočárků zajisté vykouzlí 
úsměv na tváři každé z nich. 

Od 13. ledna zveme na výstavu kouzelných fotografií 
Josefa Seiberta.  

Tento nadějný fotograf je rakovnickým rodákem, absol-
ventem ČVUT a povoláním zeměměřič. Mezi jeho hlavní ko-
níčky patří sport, malování, ale především fotografování.  
 V roce 2020 se zúčastnil 9. ročníku fotosoutěže Správy 
železnic, ve které získal prvenství v kategoriích Pracujeme 
na železnici a Cenu veřejnosti. Zároveň se stal absolutním 
vítězem této fotosoutěže se snímkem Zlatá brána, na kterém 
dominuje ohnivá hra se světlem. Jeho výstavy jste již mohli 
obdivovat v Rakovníku, Praze či na Křivoklátě. 

Zájem o fotografii se u Josefa Seiberta projevil již v dětství, 
kdy mu v patnácti letech jeho děda Josef Šneberk (keramik, 
malíř a vášnivý fotograf) dal do ruky první fotoaparát – rus-
kou Smenu. „Děda mi vysvětlil, jak mám zaostřit, co je expozice 
a čas (u Smeny se skoro všechno odhadovalo), jak držet pevně 
tělo, co je kompozice a zlatý řez, co má být na snímku ostrý a co 
rozostřený,“ vzpomíná autor výstavy.  

Dříve používal Praktiku, Flexaretu, pár let vlastní také 
digitální zrcadlovku Canon 70 D, v současné době však u něj 
vítězí zrcadlovka Polaroid SX 70, kterou fotil i Andy Warhol.  

Znalosti o fotografii dále rozvíjí četbou odborné literatury, 
praktickými zkušenostmi a poznatky získanými na výsta-
vách zkušených fotografů. 
 Mezi jeho vzory patří např. Helmut Newton se svými por-
tréty slavných osobností a Holanďan Anton Corbijn, který 
fotil kapely Metallica, Depeche Mode či U2 černobílými 
sépiovými fotografiemi. 

Na prvních snímcích zachytil Josef Seibert přírodu v okolí 
Šamotky, kde tehdy bydlel, ale třeba i místní továrnu s ko-
míny a starou vlečkou. Koleje mu učarovaly a fotí je vlastně 
dodnes.  

Ostatně snímá vše, co se mu líbí, nebo co si myslí, že by se 
mohlo líbit i ostatním. Od přírody až po akty. Fotografie dále 
dotváří pomocí počítače, takže jsou netradiční, originální 
a akční.  
Člověka přinutí zamyslet se nad tím, jak je autor udělal. 
Často se zblízka musí přesvědčit, že se nejedná o zdařilou 
olejomalbu. Přijďte se přesvědčit i vy o citlivé duši a bri-
lantním oku autora.                                        Barbora Honzíková

V neděli 16. ledna vezměte děti na představení do NKC! Di-
vadlo Pohádka zde odehraje od 15 hodin Kouzelné křesadlo. 

Jedná se o příběh na motivy pohádky Hanse Christiana 
Andersena a je plný čar a kouzel. Vysloužilý voják Janek 
získá kouzelné křesadlo a s pomocí mocného strážce, svého 
dobrého srdce a veselé mysli ochrání sebe i celé království 
před úmysly zlé babice. Navíc získá srdce krásné princezny 
Johanky... 

Scénické zpracování je postavené na výpravné variabilní 
scéně doplněné tradiční světelnou divadelní atmosférou. 
Celé představení pak provází hudba a písničky z ověřené 
autorské dílny autora a interpreta mnoha hudebních žánrů, 
včetně písniček pro dětského diváka Jana V. Kováříka. 

Vstupné pro děti 30 Kč, pro dospělé 45 Kč. 
Lída Faflíková

Pohádka Kouzelné křesadlo
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Olympic se valí na Strašecí
Připomínáme, že už zanedlouho, konkrétně v pátek 21. ledna od 19 hodin,  
vystoupí v sále NKC nestárnoucí rocková kapela Olympic. 
Členům skupiny samozřejmě léta přibývají, ale jejich písně jsou stále živé, oblíbené 
a spousta z nich zlidověla natolik, že si ani neuvědomujeme, že patří právě k Olympicu.  
Kdo by neznal Želvu, Ptáka Rosomáka, Krásnou neznámou, Snad jsem to zavinil já nebo 
třeba Dej mi víc své lásky? Slyšíme-li je, ihned nám naskočí slova a broukáme si společně 
s nahrávkou. Písně Olympicu oslovují nejen bigbítové fandy, ale i naprosté laiky, jsou totiž 
součástí našeho života. 
Naskýtá se jedinečná příležitost zažít kapelu naživo a zaručeně to nebude nuda.  
Petru Jandovi to zpívá pořád skvěle a vůbec všichni jsou natolik výborní muzikanti, že 
nepřijít na jejich koncert přímo doma ve Strašecí, by byl neodpustitelný hřích. 
Lístky jsou ještě v prodeji, tak neváhejte a dopřejte si tuto výjimečnou hudební lahůdku. 

Lída Faflíková

Faustování a Oprášeno druhý pokus v lednu
Loňský program jsme kvůli covidové pandemii přeložili na le-

den a doufáme, že se lednový termín uskuteční bez problémů, 
i když v těchto chvílích nikdo neví.  

I tak vás odbor kultury, sportu a rodinné politiky v Novém 
Strašecí společně se Spolkem pro vydávání časopisu Loutkář, 
ZUŠ Nové Strašecí a festivalem Loutkářská Chrudim zvou 
na  víkend s loutkovým divadlem, který se uskuteční ve dnech 
28.-30. 1. 2022.  

O zážitky je postaráno. K vidění budou inscenace souboru 
Lokvar Praha, Bažantova loutkářská družina, Vozichet Jablo-
nec nad Nisou. Účastnit se můžete semináře improvizace, 
výroby loutek a dalších výtvarných workshopů.  

Přehlídka Faustování se v Novém Strašecí pořádá od roku 
2016 jako víkendová dílna se seminářem pro malé i dospělé 
loutkáře, odpoledními dílnami pro děti a jejich rodiče a pre-
zentací zajímavých inscenací z festivalu Loutkářská Chru-
dim, které jsou určeny jednak dětem, ale také staršímu pu-
bliku. Od roku 2019 se ve spolupráci s dramatickým oborem 
ZUŠ Nové Strašecí koná společně s přehlídkou Oprášeno, 
tedy inscenacemi souborů ZUŠ, kterým se po prázdninách 
povedlo znovu oživit svoji ročníkovou inscenaci. 

Několik inscenací si připravil dramatický obor ZUŠ v No-
vém Strašecí, který v páteční podvečer uvede Další pohád-
ku, Šedík a Bubi, Pohádky pro děti, které nechtějí spát 
a  Něco přidej. V pátek se také představí soubor spolku 
Přátelé sobě z Úholiček. Uvede inscenaci Všudybyl a Bohu-
mil, což je trochu strašidelné představení na motivy pohád-
ky Boženy Němcové „O černé princezně“ se zpěvy veselými 
i  truchlivými. Pohádka je z velké části recyklovaná, a tudíž 
šetrná k životnímu prostředí.  

Sobotní dopolední program začne inscenací Lingvi-
stických pohádek Štavnaté skupiny ze ZUŠ Nové Strašecí. 
Následovat bude první část vzdělávacích workshopů. Vybrat 
si můžete z workshopu improvizace a kdo si netroufne 
na  improvizaci, může se účastnit loutkového workshopu 
s  hercem divadla Alfa Plzeň Petrem Borovským, který byl 
v roce 2020 nominován na cenu Thalie. Ti úplně nejmenší si 

budou moci vyrobit jednoduché loutky z papíru. Ve 13 hodin 
čeká účastníky pohádka souboru Vozichet z Jablonce nad 
Nisou Malý, hubený a jednooký, veselá pohádka o hledání 
ženicha a v 17 hodin velmi úspěšnou inscenaci v autorské 
úpravě Rudy Hancvencla V jednom lese v jednom domku. 
Podvečerní program v NKC vyplní vzduchoplavecké doku-
mentární drama Adrée, které s pomocí meotaru a plošných 
loutek odehraje Bažantova loutkářská skupina z Poniklé.  

Nedělní dopoledne začne v devět hodin pokračováním 
loutkového a improvizačního workshopu. V jedenáct hodin 
účastníky čeká inscenace Šest malých tučňáků souboru 
Aplaus ZUŠ Louny. Představení o tučňácích, kteří se po cestě 
za bílou medvědicí setkávají s různými zvířaty, aby je nako-
nec malý bílý medvídek výměnou za pomoc se svou mámou 
seznámil. Přehlídku zakončí ve 14 hodin inscenace divadla 
Lokvar Matěj a čerti, marionetová komedie na motivy lido-
vé pohádky o chytrém Matějovi, který se ničeho na světě 
nebál.  

Organizátoři se těší na vaši návštěvu a věří, že dodržování 
platných protiepidemických opatření diváky od návštěvy 
přehlídky neodradí.  

Michal Drtina

Z inscenace Matěj a čerti                                                              Foto Michal Drtina  
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V návaznosti na článek z minulého čísla se ještě jednou 
zastavíme v nedalekém Křivoklátě. Tentokrát bude naším cílem 
významný český malíř a grafik Alois Kalvoda, jehož život je 
s Křivoklátem úzce spjat.  

Alois Kalvoda pocházel z chudé rodiny. Jeho výtvarné 
nadání ho přivedlo již v šestnácti letech na studia pražské 
Akademie, kde byl v letech 1892 – 1899 žákem Julia Mařáka 

v jeho proslulé krajinářské škole. Už na akademii se odchy-
loval od směru Mařákovy školy, směřoval k dekorativnějšímu 
pojetí malby, krajinu zachycoval živějšími a pestřejšími 
barvami.  

Motivy hledal především v zobrazování selských chalup 
v  krajině, lesních scenérií, luk lemovaných stromy, potoků 
a tůní apod.  

V roce 1900 otevřel soukromou malířskou školu a se svými 
žáky vyjížděl v létě malovat mimo jiné i na Křivoklátsko. 
Mezi jeho žáky patřili například Gustav Macoun, Josef 
Váchal, Otakar Hůrka ne-
bo významný slovenský 
malíř Martin Benka.  

Od roku 1899 byl čle-
nem SVU Mánes a v roce 
1907 spoluzakládal Sdru-
žení výtvarných umělců 
moravských. Rovněž byl 
dlouholetým členem Jed-
noty umělců výtvarných 
a redigoval umělecký ča-
sopis Dílo.  

Od roku 1905 pravi-
delně vystavoval v Praze, 
mnoha českých městech, 
ale také ve Vídni, v Mni-
chově, Římě, Berlíně 
a  dalších evropských ga-
leriích. 

V roce 1905 pro něho 
jeho tchán, notář Petr 
Fastr, zakoupil na Křivo-
klátě chalupu a sousedící 
dům se zahradou, který 
kdysi patřil slavnému houslistovi Ferdinandu Laubovi.  

Kalvoda ve snaze připomenout význam a odkaz tohoto 
trochu zapomenutého umělce „Laubovnu“ zrekonstruoval 
a v roce 1912 zde otevřel malé muzeum Ferdinanda Lauba.  
V roce 1913 byl na zahradě před domkem umístěn Laubův 
pomník, dílo sochaře Vojtěcha Sapíka.  

Přes značný zájem veřejnosti ale Kalvoda po neshodách 
s  obcí Křivoklát muzeum v roce 1925 zrušil a dům prodal. 
Památky po Ferdinandu Laubovi věnoval Pražské konzer-
vatoři, pomník Ferdinanda Lauba byl v roce 1950 přemístěn 
a dnes se nachází v Seminářské zahradě na svazích Petřína. 

Za léta pobytu na Křivoklátsku namaloval Alois Kalvoda 
množství obrazů s motivy Křivoklátu, krajiny v okolí 
Berounky, a stal se tak vlastně také malířem tohoto krásného 
koutu Čech. Vznikly tady např. obrazy Hrad Křivoklát, 
Ohnivcův Dvůr, Laubova chaloupka, Lesní pramen, Údolí 
a stráně v zimě, Břízy, Sníh v údolí Berounky ad.   

V roce 1918 Kalvoda zakoupil a adaptoval zámek Běhařov 
na Klatovsku, kde pak pořádal kurzy pro malíře krajináře.  
V roce 1932 vydal vlastním nákladem autobiografickou 
knihu Vzpomínky. 

František Frolík

Alois Kalvoda -  malíř a grafik 
15. 5. 1875 Šlapanice – 25. 6. 1934 Běhařov

Alois Kalvoda – Křivoklát

Rukopisný dopis s podpisem Aloise Kalvody odeslaný z hájovny Jelenec u Křivo-
klátu (1913)

Pohled do Laubova muzea v Křivoklátě
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Novoroční přání 
 
Vážení a milí čtenáři, dovolte mi popřát vám všem úspěšný vstup do nového 
roku, pevné zdraví, hodně lásky, spokojenosti a  optimismu. Zároveň bych rád 
poděkoval všem příznivcům našeho gymnázia za podporu a spolupráci.  

Za celý pedagogický sbor 
Richard Spiegl  

ředitel novostrašeckého gymnázia

V rámci programu Erasmus+ jsme v listopadu já a moji 
novostrašečtí spolužáci vycestovali do řecké Soluně. Spolu s 
ostatními skupinami studentů čtyř evropských zemí jsme se 
tam účastnili nejrůznějších workshopů a akcí a též navštívili 
město Edessa na západě země, se stejnojmennými vodopády 
a nedalekými lázněmi. 

Celkově pobyt v Řecku trval pět dní. To je na aklimatizaci v 
novém prostředí, na přivyknutí nutnosti používat cizí jazyk 
místo naší mateřštiny a na poznání zhruba třiceti nových 
lidí věru málo. I přesto se nám podařilo prolomit ledy 
počáteční ostýchavosti a nezvyku opravdu rychle. Tak se 
stalo, že již po několika hodinách jsme s našimi 
zahraničními přáteli vedli živé konverzace. Diskutovali jsme 
o všem možném, od národní kuchyně přes místní ceny až po 
školský systém. Nechyběla dokonce ani debata o oblíbeném 
typu a množství alkoholu konzumovaného jednotlivými 
národy.  

Našly se samozřejmě i odlišnosti, některé docela mar-
kantní. Paradoxně, čím hlouběji jsme pronikali do kon-
verzace o rozdílech, tím více mi to připomínalo, jak moc 
jsme si všichni podobní. I když naše skupina čítala pět 
odlišných národností, časem jako bychom všichni najeli na 
stejnou vlnu. Najednou přestanete sami sebe vnímat jako 
občana svého státu, ale spíše jako občana naší planety.  

Z Řecka jsme si odvezli bezpočet úžasných zážitků, z nichž 
bych těžko vybrala jeden nejlepší. Všichni byli na nás 
neuvěřitelně milí a laskaví a závěrečné loučení bylo o to více 
bolestivé. Slíbili jsme si, že se spolu zase jednou sejdeme. A i 
když se to možná všem nevyplní, je hezké žít s pocitem, že 
máte ve světě tolik přátel. 

Karolína Cermanová, 2. B 

Novostrašečtí gymnazisté a Erasmus v roce 2021: 
Thessaloniki

Gymnázium navštívilo Dny geografie 
 Na Přírodovědecké fakultě UK v Praze proběhly 16. 

listopadu 2021 „Dny geografie“. Studenti zeměpisného 
semináře si při této příležitosti prohlédli budovu fakulty, 
některé posluchárny, absolvovali dvě přednášky (připravené 
pro návštěvníky školy) a měli příležitost si popovídat přímo 
s vysokoškoláky o náročnosti studia a studijních oborech.  

Zde je pár postřehů našich studentů:  
Akce se mi líbila, viděl jsem, jak to asi funguje na VŠ. Přiblížila 

mi VŠ, na  kterou mám v plánu se hlásit. / Přednášky byly 
zajímavé, líbilo se mi, jak nám přednášející vykládal zajímavě 
o  suchu v Česku. / Trochu mě zklamalo, že jsme neviděli 
opravdovou přednášku určenou pro studenty vysoké školy. / 
Pochopil jsem, v čem jsou rozdíly mezi suchem a politickou 
kampaní o suchu.   

Dny geografie měly rozhodně smysl a všichni se těšíme 
 na podobné akce.                                                             Jan Černý

Gymnazisté v Řecku                                                                          Foto školní archiv
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Dne 2. listopadu 2021 navštívil přírodovědný seminář čtvr-
tého ročníku gymnázia Hrdličkovo muzeum v Praze. Exkurze 
byla spojena s workshopem na téma „Sběratelé kostí“, uspo-
řádaným v budově Přírodovědecké fakulty Univerzity Karlo-
vy.  

Studenti si vyzkoušeli, jaké to je být antropology. Jejich 
úkolem bylo z hromady kostí poskládat lidskou kostru. 
K  tomu potřebovali znalosti anatomie lidského těla. Ač se 
tento úkol zdál zprvu obtížný, studenti si s ním poradili 
vcelku dobře. Díky přednášce Mgr. Zuzany Schierové se doz-
věděli, jak poznat, která kost kam patří, a jak ji správně 
umístit. Zjišťovali také, jak určit podle nálezu kostry věk, po-
hlaví, nemoci a další faktory.  

 Druhou částí workshopu byla prohlídka Hrdličkova muzea, 
kde se studenti mohli seznámit s pravými mumiemi a s ko-
strami všech typů a druhů. Velice zajímavé byly exponáty 
koster člověka z prenatálního vývoje a neobvyklé deformace 
lebek. 

 Workshopy pořádané v Hrdličkově muzeu jsou určitě zá-
bavné, poučné a velice praktické. 

Tereza Bořánková, 4. B 

V dnech 30. 11. a 6. 12. 2021 proběhly na místním gymnáziu 
dvě sbírky, které poukázaly na skutečný život v Africe. 
 Studenti tak navázali na sbírku pro Azylový dům Kladno. 
Žáci 2. B s Mgr. Radkou Soukupovou se na tomto nápadu 
shodli a byla na něm radost pracovat.  

První sbírka se konala 30. listopadu od 7:30 do 7:55 hodin 
a o velké přestávce. Na této akci byly k vidění a hlavně k po-
chutnání velice zajímavé dezerty. Helena Mikešová společně 
se Šárkou Bačkovskou upekly hezky vypadající a vánočně 
vyzdobené cupcakes.  
Anna Ulmanová upekla 
jablko-skořicový koláč, 
který nejenom krásně vy-
padal, ale dokonce i dobře 
chutnal. Poslední, kdo 
se zapojil, byl Oliver Buřič 
s tradiční bábovkou.  

Do sbírky bylo možné 
přispět dobrovolně nebo 
zakoupením nějakého zá-
kusku za minimální pří-
spěvek 20 Kč. A celkový 
výnos? 2 900 Kč! Celá 
třída byla společně s paní 
profesorkou velice pře-
kvapená, protože takovýto 

výdělek nečekala. Proto jsme se rozhodli uspořádat sbírku 
druhou. Ta se konala 6. prosince 2021 ve stejném čase.  
K ochutnání nabídla bublaninu s borůvkami, kterou při-
pravila Veronika Kučerová. Eliška Hégrová upekla skořicové 
šneky. Pro příznivce cheesecakes připravila Eliška Pospíši-
lová dokonce dva druhy této pochutiny. První byla politá 
čokoládou a druhá měla na svém povrchu polevu z lesního 
ovoce. Nakonec se do projektu zapojila Karolína Cermanová, 
která upekla americké cookies.  

Sbírka vynesla 2 850 Kč, téměř stejně jako předešlá. Celkem 
se nám povedlo získat 5 750  
Kč.  S ohledem na zdražování 
potravin jsme se rozhodli 
každému, kdo něco upekl, 
vrátit stokorunu na potravi-
ny.  
Konečný výdělek tak činil 
4  950 Kč. V každé sbírce se 
vše snědlo a  prodalo a jsme 
moc rádi, že upečené zákusky 
i chutnaly. 
 Moc děkujeme všem zúčast-
něným. 

Vilém Fiška, 2. B

Gymnázium a další sbírka – tentokrát pro Afriku

Studenti našeho gymnázia a workshop v Hrdličkově 
muzeu aneb Jaké to je být sběratelem kostí

Sběratelé kostí                                                    Foto školní archiv

Půvabné studentky se svými dobrotami                                                  Foto školní archiv
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Městská knihovna v Novém Strašecí zorganizovala pro čtvr-
tý ročník gymnázia pozoruhodnou přednášku na téma Vě-
zeňská literatura let 1948–1989. Záměru se ujaly odbornice 
na slovo vzaté z Ústavu pro českou literaturu AV ČR – Mgr. 
Petra Loučová a MgA. Barbora Čiháková. Obě se dlouhodobě 
zabývají problematikou autentických svědectví literárně 
činných politických vězňů komunistického režimu.   

Program měl dvě části: Nejdříve byli studenti uvedeni 
do  tématu formou přednášky, doprovázené komentovanou 
obrazovou prezentací. Vyslechli tak tragické a pohnuté 
životní osudy několika českých spisovatelů a především se 
mohli seznámit s jejich dílem, tedy s texty psanými pod tla-
kem věznění a nesvobody. Zazněla známá jména, jako napří-
klad Jan Zahradníček, Ivan Magor Jirous, Eva Kantůrková, Ka-
rel Pecka, Zdeněk Kalista nebo Dagmar Šimková. Samozřejmě 
nechyběl ani Václav Havel.    

Výrazně motivační byla část druhá, která proměnila před-
nášku ve tvůrčí workshop. Posluchači měli za úkol napsat 
svým rodinným příslušníkům list z vězení. Nebyla to tak jed-
noduchá záležitost, jak by se mohlo zdát. Dopis totiž musel 
splňovat takové podmínky, aby prošel vězeňskou cenzurou, 
vyhnul se jejím nástrahám a dostal se na místo určení. Měl 
omezenou délku, směl se týkat jen rodinných záležitostí, 
nesměl se vyjadřovat k situaci ve věznici, nesměl nikoho 
jmenovat ani používat cizí slova, číslice či šifry a musel se 
tvářit velmi nezaujatě, neškodně a postrádat jakýkoliv 
humor. Propašovat do takového textu něco věcného bylo vel-
ké umění. Spisovatel Ivan M. Jirous trefně uvedl, že jde „o li-
terární úkol, jak něco napsat, i když člověk vlastně nic napsat 
nemůže“.   

Obě přednášející lektorky si pak zahrály na cenzory. Většina 
dopisů propadla a skončila v pomyslném vězeňském koši. 
Avšak ne listy všechny. Který autor prošel, sklidil nejenom 
pochvalu, ale dostal jako dárek známou knihu Karla Pecky 
Motáky nezvěstnému. Ve 4. B se těchto výtisků rozdalo šest. 

Úspěch tak byl zaručen a studenti nadšeni. S prázdnou však 
neodešel nikdo, protože všichni dostali drobnou antologii 
vězeňských textů, nazvanou slovy básníka Václava Renče Tak 
sám a vzdálen.   

A kdo se stal nejlepším vězeňským spisovatelem? Soutěž 
podle lektorek z literárního ústavu vyhrály Kateřina Cha-
loupková a Lucie Cingálková s dopisy svým rodinám:  

„Hezký den, maminko. Jak žijete? Snad se nezlobíš, že ti píšu 
až teď. Doufám, že vy máte všeho dostatek a že jste všichni 
zdrávi. Práci máš náročnou, ale vím, že času na odpočinek je 
málo. Doufám, že ho tedy bude víc a budeš i dostatečně jíst. 
Znám to tvé nenapravitelné jezení a malé porce. Snad se tobě 
dobře spí, nemáš žádné noční můry. Doufám, že se tvé odpovědi 
brzy dočkám. Pusu, Kateřina.“ 

„Moje nejmilejší rodino. Jsem ráda, že vám mohu psát. Jak se 
máte? Doufám, že je všechno v pořádku. Co kočky? Už vyrostly? 
Myslím ta koťata – ta mourovatá. Přemýšlela jsem o vás zrovna 
včera – už se brácha naučil vařit? To by mě zajímalo, nikdy mu 
to nešlo. A co babička a děda? A co plesy? Chodíte na plesy? 
Snad se vám daří a jste šťastní a zdraví. S láskou vaše Lucka.“ 
                                                                                              Jan Černý

V sobotu 4. prosince se v tělocvičně základní školy 
uskutečnila akce pro rodiče dětí docházejících do kroužku 
DDM Street Dance, který zaštiťuje pražská škola HB Dance 
s bohatými zkušenostmi.  
Lektorka Veronika Vostatková připravila s  dětmi program, 
který alespoň částečně nahradil zrušené vystoupení všech po-
dobných kroužků v Praze.  

Odpoledne se velmi vydařilo. 

Jitka Samšuková

Ukázka Street Dance pro rodiče

Gymnazisté psali dopisy z vězení 

Studenti 4. B na přednášce                                                          Foto archiv gymnázia
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Jako každý rok i letos se naše škola zúčastnila soutěže, 
kterou pořádá Naučné středisko ekologické výchovy Ča-
bárna. Tentokrát byla soutěž na téma Změny v naší krajině 
vzniklé působením člověka. 

V průběhu soutěže jsme museli projít hned několika 
vědomostními, ale i kreativními koly, která prověřila naše 
znalosti o přírodě kolem nás. V prvním kole nás čekal test 
založený na poznávání rostlin a živočichů, kteří žijí v naší 
přírodě. Ve druhém kole jsme měli za úkol vyrobit ozdobu 
z  přírodních materiálů, kterou kdysi mohli mít doma naši 
prarodiče. Nápady a kreativita záležely čistě na nás. Jedinou 
podmínkou bylo, že ozdoba musela být vyrobena z nejméně 
deseti druhů přírodnin.  
Společně se spolužačkami jsme vyrobily podzimní věnec, 
na který jsme použily různé listy, bobule, kaštany i skořápky 
z vlašských ořechů. I v tomto kole jsme dokázaly postoupit, 
a  tak hned v další části nás čekal test. V něm byla spousta 
záludných otázek. I přesto jsme získaly skoro plný počet 
bodů. Test tak prověřil naše vědomosti o životním prostředí, 
ale i o klimatických změ-nách a ekologických problémech. 
Po postupu do čtvrtého kola nás čekal poslední, ale zároveň 
i nejtěžší úkol. Zadáním bylo zpracovat projekt, v něm jsme 
měly představit lokalitu v našem okolí, která se za po-
sledních šedesát let výrazně změnila.   

Naše skupina, složená ze studentek třetích ročníků, se roz-
hodla vypracovat projekt na téma Dálnice D6. A proč jsme si 
vybraly zrovna tuto dálnici? Nachází se blízko Nového Stra-

šecí a spojuje Karlovarský kraj s Prahou. Samy si pama-
tujeme, jak krajina vypadala ještě předtím, než dálnici 
postavili. Na jejím místě byl původně les. Dálnice nám lidem 
sice umožnila rychlejší dopravu, zároveň ale sebrala místo 
k životu mnoha druhům rostlin a živočichů.  
Na projektu jsme si daly opravdu záležet a věnovaly mu  
hodně času a to se nám vyplatilo. Nejen že jsme skončily  
první a soutěž vyhrály, ale zároveň jsme se dozvěděly i nové 
věci z oblasti vztahů mezi člověkem a přírodou. 

Tereza Majtanová, 3. B

V neděli 12. prosince si děti prošly Adventní stezku, kterou 
opět připravila paní učitelka Pavla Hotská.  
Zhruba dvouhodinová procházka přírodou vedla mimo jiné od 
ulice Obětí okupace přes Podhůrku do ulice Aloise Jiráska, 
přičemž se na jednotlivých stanovištích plnily úkoly s vánoční 
tématikou. 

Jitka Samšuková

Adventní stezka

Čabárna – gymnazisté a projekt Dálnice D6 

Projekt ‚Dálnice D6‘                                                                           Foto školní archiv

Jedno ze stanovišť s úkoly                                                         Foto Jitka Samšuková
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 Nový rok jistě vyžaduje více slavnostní téma. Také Strašecí 
si v minulosti dávné i zcela blízké užilo vzácných chvil, když 
jeho branami projela významná osobnost. S podobnými 
informacemi jsme se několikrát v našich textech setkali. 
Pokusme se tyto údaje shrnout do jednoho článku, i když 
jsme si vědomi rizika, že se nepodaří zpracovat návštěvy 
všechny a že nám leccos unikne. Možná na naše náměty 
někdo naváže a vhodně je doplní.  

Středověké (ne)pobyty královské  
 Atraktivní budou jistě pobyty českých panovníků. Zde 

mohla sehrát důležitou roli skutečnost, že naše město pří-
slušelo ke královskému hradu Křivoklátu a bylo spravováno 
českou komorou. I patronát zdejšího kostela držel král a po-
tvrzoval v úřadu nové faráře.  

 Starší literatura uvádí, že 30. května 1158 navštívil český 
král Vladislav I. se svou manželkou Jitkou a s pražským bis-
kupem Danielem strašecký kostel, aby se společně zúčastnili 
jeho vysvěcení. K tomu ovšem nemáme doklady. Relevantní 
listina k podobné události a se stejným datem sice existuje, 
ale týká se kostela v Bohnicích.  

 Jaké byly osudy Strašeckých před 14. stoletím, než vstoupili 
do písemných pramenů, zůstává stále zahaleno tajemstvím. 
Slibnější je situace za Lucemburků. Hned při jejich nástupu 
prchá z Prahy sesazený český král Jindřich Korutanský a pod-
le Zbraslavské kroniky utíkal přes Pec nedaleko Křivoklátu. 
Ještě v polovině 16. století se tak označovala lokalita, kde 
krátce nato vznikla osada Pecínov a kudy procházela známá 
zemská silnice.   

 Za krále Jana Lucemburského se rozproudila na Křivo-
klátsku rozsáhlá zakladatelská činnost a v rámci této vlny 
bylo založeno i strašecké náměstí. Díky listu kralevice Karla 
máme nejstarší zmínku o Strašecí právě z této doby, ale 
nejsme si jisti přesnou datací. Snad byl list napsán okolo roku 
1334. Karel také Strašecí nechal zastavit svým věřitelům, měl 
tedy o něm konkrétní povědomí. Bohužel jeho přímý pobyt 
na území našeho města doložit neumíme.    

 Středověk nám svými neurčitými zprávami mnoho radosti 
neudělal. Nepřidá tomu ani další nepříliš věrohodná zpráva 

o  budoucím českém králi Jiříkovi z Poděbrad, který se prý 
městem ubíral na konci května 1450, když táhl od Buštěhradu 
k Rokycanům, a Strašecí údajně poplenil. I tuto informaci 
musíme odmítnout.   

Pobyty novověké  
  S příchodem novověku se situace vylepšuje. Křivoklátské 

panství se sice od jeho počátku ocitlo ve víru zástav, ovšem 
s  rostoucím významem měst rostla i důležitost všech tří 
městských center – Rakovníka, Unhoště a Strašecí. Tvořila 
jisté ekonomické zázemí pro obchod, ubytování nebo 
ustájení koní a samozřejmě pro odvádění příslušných plateb.  

 Křivoklátsko i Nové Strašecí si oblíbil arcikníže Ferdinand 
Tyrolský, mladší syn krále Ferdinanda I. a v letech 1547–1567 
místodržící v Českém království. Jeho časté pobyty v našem 
městě už umíme doložit. Například v roce 1564 vyjednávala 
obec s konzistoří podobojí nástup nového kněze a připom-
něla, že „té obci jest potřebí člověka pobožného a pokojného, 
poněvadž JM arcikníže tu ráčí s dvorem bývati“. Podobně v roce 
1566 pokárala konzistoř strašeckého kněze Mikuláše za to, že 
se oženil. Důvodem obav byla i skutečnost, „že tu Jeho arci-
knížecí Milost bývá svým dvorem“. Tehdy Ferdinand Tyrolský 
dokonce inicioval v Novém Strašecí výstavbu „císařského do-
mu“, který měl vyrůst na celých třech gruntech. Dům byl už 
založen, ale záměr překazila smrt císaře Ferdinanda I. a ko-
nec místodržitelského úřadu jeho syna, který odjel do Tyrol, 
i když si Křivoklátsko ponechal v zástavě. 

 Během stavovského povstání jistě prošel Novým Strašecím 
král Fridrich Falcký. Mohlo se tak stát 26. října 1620 při 
tažení královského vojska ze směru od Unhoště k Rakovníku, 
kde se mělo střetnout s katolickou císařskou a ligistickou 
armádou. České vojsko městem protáhlo a s ním i králův 
generál Kristián z Anhaltu a stavovský vojevůdce Jindřich 
Matyáš Thurn. Fridrich Falcký se od vojska oddělil a pokra-
čoval ke Mšeci na zámek svého příznivce Jana Jindřicha 
Štampacha ze Štampachu. Druhý den se pak přesunul k Ra-
kovníku. Zda do Mšece odjel z Nového Strašecí, nemůžeme 
potvrdit. Je to však pravděpodobné.   

 Katolické armády nedaly Strašeckým spát v následujících 
dnech, neboť při postupu od Rakovníka na Prahu obsadily 
6. listopadu Nové Strašecí a přespala tu nejvyšší a krátce nato 
i vítězná generalita: císařský polní maršál Karel Buquoy, 
generál Katolické ligy Jan Tilly a bavorský vévoda Max-
milián, hlavní organizátor ligistického vojska. 

 Z velkých vojevůdců, kteří se mohli v Novém Strašecí 
ocitnout, musíme ještě zmínit Albrechta z Valdštejna. Ten 
v našem regionu operoval hlavně v první polovině roku 1632, 
kdy se s císařským vojskem soustředil na vypuzování Sasů. 
Základnu si vytvořil v Rakovníku, odkud postupoval 23. květ-
na kolem našeho města ke Smečnu a dále na Prahu. Tu 
obsadil o dva dny později. František Vacek uvádí, že Valdštejn 
protáhl Novým Strašecím, ale pro to nemáme doklad, i když 
to můžeme považovat za pravděpodobné.  

Návštěvy slavných 

Antonín Čermák (s bílým kloboukem uprostřed) před vilou Karla Šroubka (1932)
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 Po třicetileté válce pokračovala celková krize a upadal 

i význam Křivoklátska, kterého se králové zbavili a prodali jej 
do šlechtické držby. Relevantní jsou v tomto ohledu císařské 
zájezdy do blízkého okolí. Návštěvám českých panovníků 
na Křivoklátsku, které nebyly neobvyklé od nejstarších dob, 
se tu však nemůžeme detailněji věnovat. Už od časného 
středověku se proháněli křivoklátskými lesy a je zřejmé, že 
zabloudili i do blízkosti Strašecí.  

 V květnu 1721 poctila Křivoklátsko návštěvou císařovna 
Alžběta Kristýna se svou čtyřletou dcerou Marií Terezií, aby  
vykonala slavný hon u Nového Domu. V roce 1723 tam zaví-
tal i císař Karel VI. Podobně to bylo s císařem Josefem II., 
jenž v letech 1767–1768 dvakrát navštívil Mšec. Doprovázeli 
jej vojenští velitelé včetně generála Laudona. Do Strašecí ale 
jistě nikdo z nich nezavítal.      

Moderní doba  
 Z devatenáctého století nám nikdo tak hvězdný na mysl 

nepřipadá. Kronikáře Václava Preinheltra ohromovaly ná-
vštěvy vrchnosti, která skrze město občas projížděla, napří-
klad na zámek v Krušovicích. Strašečtí při těchto příleži-
tostech pořádali průvody s hudbou a slavnostní střelbou, aby 
hostům připravili náležité uvítání. Do města také přijížděli 
církevní hodnostáři včetně pražských arcibiskupů. Tak v roce 
1815 biřmoval ve Strašecí arcibiskup Václav Leopold Chlum-
čanský z Přestavlk, roku 1852 sem zavítal arcibiskup a kar-
dinál Bedřich ze Schwarzenbergu a mimo jiné posvětil nový 
kříž na náměstí, který dnes stojí poblíž sakristie kostela. 
V Novém Strašecí pobyl arcibiskup Schwarzenberg ještě v říj-
nu 1861.  

 V dubnu 1857 přišel do města známý obrozenský archeolog 
Václav Krolmus, aby si prohlédl archeologicky zajímavá mís-
ta ve Strašecí a okolí. Nešlo však v žádném případě o nic 
slavnostního, ale o soukromou a nenápadnou návštěvu 
podivínského vlastence, které si tehdy nikdo nevšiml. 
Podobných letmých zastavení českých obrozenců mohla 
proběhnout celá řada. Například tušíme, že v roce 1844 poje-
dl v rynholeckém hostinci Josef Kajetán Tyl.  

 Dvacáté století přineslo zajímavosti ovlivněné pobyty 
našich prezidentů v nedalekých Lánech, kde se také střídala 
jedna reprezentativní návštěva za druhou. Těmi se ale samo-
zřejmě zabývat nebudeme. Jistě městem projížděl budoucí 
prezident Edvard Beneš, jehož rod pocházel ze Šlovic a 
z  Kožlan. Před první světovou válkou jezdil se svou man-
želkou do Řevničova, kde pobýval ve známém Oličově domě 
a odkud také v září 1915 tajně odešel do západní emigrace. 
Sám prezident T. G. Masaryk se často proháněl na koni 
po  lánském okolí a setkával se se strašeckými občany. For-
mální návštěvu našeho města však nevykonal.  

 Nové Strašecí muselo utkvět v paměti Karlu Čapkovi, který 
jej použil do názvu jedné z kapitol své knihy Válka s Mloky. 
Jistě naše město znal, ať už z pobytů u prezidenta Masaryka 
na Lánech nebo tudy mohl projet jako mladíček na zámek 
Chyše, kde působil v roce 1917 jako vychovatel. Z mezivá-
lečných slavných návštěv ještě zmiňme starostu Chicaga 
a kladenského rodáka Antonína Čermáka, jenž v srpnu 1932 
přijel na soukromou návštěvu zdejší vily pražského hoteliéra 

Karla Šroubka. Krátce po svém návratu do Ameriky zemřel při 
pokusu o atentát na zvoleného prezidenta F. D. Roosevelta. 

 V roce 1936 pak zažilo Nové Strašecí návštěvu význam-
ného politika agrární strany Jana Malypetra, rodáka z ne-
dalekých Klobuk. Podle kroniky města šlo o ministerského 
předsedu, nicméně v uvedeném roce již byl předsedou 
Poslanecké sněmovny. Okolnosti návštěvy by se musely lépe 
prozkoumat. Malypetr údajně jednal se starostou města 
Karlem F. Topinkou o možnostech obnovy novostrašeckého 
okresu.  

 Z poválečných socialistických prezidentů můžeme zmínit 
Antonína Zápotockého, který do Strašecí zavítal o hodně 
dříve, ještě jako mladý komunistický agitátor někdy v roce 
1920. A tak oficiální návštěva československého prezidenta 
spadla až na bedra Gustáva Husáka. Ten poctil naše město 
svou přítomností společně s bulharským nejvyšším předsta-
vitelem Todorem Živkovem dne 13. září 1979. Před novým 
kulturním domem jej uvítal předseda MěNV Ing. Jan Torner. 
Když ostřílený Husák spatřil mladého nesmělého předsedu, 
prohodil k němu příkrá slova: „Zkrať to!“ 

 Konec socialistického období byl předznamenán příjezdem 
generálního tajemníka ÚV KSČ Miloše Jakeše. V březnu 1989 
si tento vysoký představitel prohlédl podnik ČLUZ a posléze 
v kulturním domě diskutoval s občany.    

 Sametová změna a následná léta přinesly návštěvy mno-
hých významných osobností. Tak obsáhlé téma rozplést 
neumíme. Uveďme alespoň, že naše město navštívili všichni 
tři politici, kteří se vystřídali v úřadu prezidenta republiky: 
Už 12. května 1990 diskutoval s občany v místním kině 
přední představitel Občanského fóra a budoucí prezident 
Miloš Zeman. Dne 3. února 1995 překvapil v kulturním domě 
účastníky 4. plesu občanů města neformální návštěvou český 
prezident Václav Havel. Zato prezident Václav Klaus s man-
želkou se zúčastnil 13. plesu občanů města dne 5. března 
2004 na oficiální pozvání. Opakovaně také město navštívil 
kardinál a pražský arcibiskup Miloslav Vlk (1998, 2005, 
2009).  

 Jako vzácnou tečku použijeme návštěvu jednoho z nejslav-
nějších českých panovníků: Dne 19. září 1994 uvítal kostel 
Narození Panny Marie v Novém Strašecí ostatky patrona 
českých zemí, knížete svatého Václava. 

Jan Černý

Gustáv Husák a Todor Živkov v Novém Strašecí (1979)
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Měsíc leden láká k tomu začít něco nového, zbavit se zlozvyků, 
přijmout do života věci, co nás obohatí, posunou a přinesou no-
vou kvalitu. Mnozí lidé se vydávají cestou hubnoucích diet, de-
toxu a nových radikálních změn ve stravování.  

Selský rozum mi ale říká, že v lednu, kdy je ještě stále zima, 
naše tělo po tak razantních krocích vůbec netouží. Naopak po-
třebuje být v klidu. Odpočívat a dostávat hodnotné jídlo, které 
zevnitř zahřeje a díky němuž tělo zvládne náročné zimní pod-
mínky, nedostatek sluníčka a odolá nemocem. Je pravdou, že 
moderní život mu to komplikuje. Nutí nás k velkým výkonům 
i zážitkům v jakékoli roční době.  

Náš lednový úkol je proto o hodně těžší než hubnout, svištět 
na sjezdovkách a potit se v posilovnách. Nepouštět se teď 
do žádných velkých prací a projektů. Šetřit si sílu na jaro. Podle 
celostní medicíny je zima nejen nejchladnějším, ale také nej-
klidnějším obdobím, kdy organismus šetří a regeneruje své síly. 
 Příroda zbytečně neplýtvá energií, kterou bude potřebovat 
na jaře.  

Vezměme si z ní příklad a odpočívejme. Předejdeme jarní úna-
vě. Leden je zárodečný čas, ideální spíše pro pomalé spřádání 
plánů a snů. Jen tak v klidu a teple domova u plamene svíčky 
nebo při praskání dřeva u kamen si stvořit svá předsevzetí.  

Mám tip, jak přirozeně zdravě a láskyplně k sobě vykročit 
do nového roku. Zaměřme se na budování zdravého střevního 
prostředí.  

Začít můžeme přípravou novoročního oběda třeba hned. 

Čočkovodýňové pyré s řepovými karbanátky  
Jen málokdo si dokáže představit novoroční oběd bez čoč-

ky. Tato tradice nás provází od nepaměti. Luštěnina totiž 
svým tvarem připomíná minci a pokud si ji dopřejeme právě 
první den nového roku, měly by se nás podle této zvyklosti 
držet peníze.  
Čočka navíc díky svým vlastnostem přijde vhod i po silve-

strovských oslavách. Je zdrojem rostlinných bílkovin, vlák-
niny a minerálních látek, které oslabené tělo uvítá. Má 

mnoho vitamínů skupiny B a kyseliny listové. Kdybychom ji 
chtěli do jídla pro některé strávníky zamaskovat, sáhněme 
po červené čočce, která téměř nenadýmá, nemusí se vůbec 
namáčet, a navíc je i rychle uvařená. Stačí jen 15 minut.  

Uvařme ji společně s dýní Hokkaido, rozmixujme a podá-
vejme třeba s karbanátky z červené řepy. Nezapomeňme talíř 
doplnit kvašenou a čerstvou zeleninou.  
Všechny živiny, které tělo potřebuje, máme tak pohromadě, 
odborně se tomu říká kompletní talíř. Bílkovinu zastoupí 
čočka, obilovinu najdeme v ovesných vločkách. Vařená 
zelenina (pohladí žaludek) je dýně a řepa v karbanátcích. 

Se syrovou zeleninou (ochlazuje) to nepřeháníme – kousek 
salátku, nastrouhaná mrkev a bílá ředkev, která navíc roz-
střeluje tuky. Nezapomeneme na velmi důležitou kvašenou 
zeleninu (probiotika) – pickles. 

Čočkovodýňové pyré 
5 lžic oleje (v zimě nejlépe sezamový) 
1 cibule 
1 hrnek dýně nakrájené na kostičky (2 x 2 cm) 
1 hrnek červené čočky 
1 lžička dýňového koření od Antonína nebo trochu skořice 
a kurkumy  
3 cm řasy wakame 
1,5 hrnku vody 
1 lžíce misa 
umeocet 

Na oleji orestujeme cibulku, přidáme na kostky nakrájenou 
dýni a omytou červenou čočku. Posypeme kořením, přidáme 
omytou řasu a chvilku restujeme. Zalijeme vodou (záleží, jak 
vodnatá dýně je). Povaříme asi 15 min, vypneme, necháme 
dojít. Rozmícháme miso a dochutíme umeoctem. Rozmi-
xujeme. Podáváme s karbanátky z červené řepy. Nezapo-
meňme vydlabaná semínka dýně použít na vývar.  

Řepové karbanátky (asi 16 kousků) 
1 hrnek (250 ml) ovesných vloček (lepší jsou jemné, nebo je tro-
chu prohnat v mixéru) 
2 lžíce chia semínka 
2 lžíce slunečnicových semínek (pěkně v karbanátkách křupou) 
2 lžíce rozmixovaných lněných semínek (můžeme nahradit  vej-
cem) 
2 lžíce sójové omáčky shoyu 
3 stroužky česneku  
1 hrnek vody 
500 g uvařené červené řepy (4 – 5 ks podle velikosti) 
1 lžička fenyklu do vody při vaření řepy 

Do mísy dáme vločky, propláchnutá semínka, promícháme. 
Přidáme shoyu, česnek a zalijeme vodou. Necháme asi hodi-
nu odležet, aby vločky nasály vodu. Řepu uvaříme v osolené 
vodě s fenyklem raději na pařáčku vcelku a neoloupanou, 
aby nebyla vodová (asi 50 min, v papiňáku asi 30 min.) 
Vychladlou, nahrubo nastrouhanou přidáme do těstíčka 

Jak vykročit do nového roku

Novoroční oběd                                                                                 Foto Iva Pedálová
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z  vloček a promícháme. Namočíme si ruce a tvarujeme 
karbanátky. Pokládáme na plech vyložený pečícím papírem 
a  potřený olivovým olejem. Karbanátky potíráme i nahoře 
olejem, aby nebyly suché. Pečeme na 180° C asi 30 min. 

Prospěšnost mořských řas 

Abychom tělu v zimě pomohli, dodali mu minerály a vi-
tamíny, nemusíme hned běžet do lékárny, ale můžeme vy-
užít různé přírodní prostředky.  

Určitě jste zaznamenali, že při vaření obilovin i luštěnin 
používám mořské řasy. I když nejsou lokální surovinou, mají 
pro nás spoustu benefitů. Jsou velmi bohaté na minerály 
a dokážou v těle neutralizovat kyseliny z „moderního způ-
sobu života“. Pomáhají rozpouštět usazeniny tuku a hlenu. 
Díky jódu posilují zdravou funkci štítné žlázy. Jejich 
pravidelnou konzumací v malém množství si po čase 
zlepšíme vysoký krevní tlak, alergie. Jsou vhodné pro lidi 
trpící onemocněním srdce, obezitou, jako prevence osteo-
porózy. Zbavují tělo nejen toxických látek, ale i radioaktivity. 
Brání srážení krve, a tím i ucpávání a neprůchodnosti cév.  

Dokonce ovlivňují i krásu našich těl – posilují vlasy, nehty 
a kůži. Počáteční finanční investice je sice dosti vysoká, 
máme však doma kvalitní přírodní multivitaminový pří-
pravek a při vaření spotřebujeme jenom malý kousek.  

Existuje více než 400 druhů řas. Seznámíme se s těmi, které 
se používají nejčastěji a najdou se i v mé kuchyni. Vždy je 
opláchneme a můžeme na 10 min namočit. Namáčecí vodu 
nevyléváme, mořské řasy nerostou ve znečištěné vodě. 

Wakame 
Obsahuje hodně vápníku, hořčíku, železa a vitamínů 

skupiny B, upravuje krevní tlak, cholesterol, pročišťuje krev 
a posiluje imunitní systém.  

Používám ji ze všech řas nejčastěji, je rychle měkká. Vařím 
ji v ranní miso polévce. Asi 3 cm řasy opláchnu a povařím 
cca 10 min. se zeleninou.  

Dá se jíst i syrová – stačí opláchnout, namočit na 15 min. a 
nasekat (rozmixovat) do salátu nebo pomazánky. 

Užívá se také při vaření obilovin (bílé rýže, pohanky, jáhel). 

Kombu 
Má nejvyšší obsah jódu (lék na štítnou žlázu) a také řadu 

minerálů.  
Je skvělým čistícím prostředkem střev, odvádí toxické látky. 

Celostní lékaři ji využívají i při zánětech tlustého střeva. 
Posiluje ledviny, pomáhá léčit anémii a vysoký tlak. Je z řas 
nejtužší, doba varu kolem 1 h. Ideální je přidat kousek 
oprané řasy do hrnce při vaření fazolí nebo cizrny, naturální 
rýže, krup. 

Hiziki (Hijiki) 
Řasy po namočení vypadají jako černé žížaly. Obsahují však 

nejvíce vápníku ze všech druhů. V celostní medicíně jsou 
ceněny pro schopnost posílit imunitní systém a zlepšit 
hladinu krevního cukru. Podporují růst vlasů.  

Malou hrst suchých řas opláchneme, namočíme na 10 min 
a pak i s namáčecí vodou povaříme (20 - 40 min). Nejraději 
vařím s různými druhy rýže. 

Dulse 
Fialová řasa, velmi měkká. Je ze všech řas nejbohatší na že-

lezo, a proto posiluje krev. Opláchneme, namočíme a přidá-
me k pokrmům na konci varu. Lze ji jíst i syrovou (asi 15 min 
namočenou) v zeleninových jídlech. 

Nori 
Ze všech řas obsahuje nejvíce bílkovin. Má mnohostranné 

využití, především při přípravě sushi. Zakoupíme ji také jako 
zelené nori vločky, ty sypeme přímo na jídlo. Protože 
pomáhá při trávení, je vhodné ji servírovat se smaženými 
jídly. 

Agar 
Vzniká povařením a usušením mořských řas. Je to skvělý 
želírující prostředek. Prodává se ve formě tyčinek, vloček 
nebo prášku. V létě ho používám na nepečené dorty k zalití 
ovoce nebo při výrobě marmelád. 

Řasy jsou skvělé právě v tomto období, protože posilují 
ledviny, které zima a chlad vyčerpávají. Můžeme je podpořit 
také přikládáním nahřátých solných obkladů a popíjením    
Jančova ledvinového čaje s celíkem zlatobýlem. Tělo má 
neuvěřitelnou schopnost regenerace, jen mu nesmíme 
překážet a zatěžovat ho tím, co neumí zpracovat. 
Jíme, abychom žili a nežijeme, abychom jedli. 

Celá příroda odpočívá a my jsme její součástí. Dlouhé noci 
a sněhová peřina nám říkají, že to nejdůležitější, co si máme 
teď dopřát a vychutnat, je odpočinek, ticho a výživný spá-
nek. Tato energie klidu, pomalosti i pasivity vyživí našeho 
ducha i tělo. Poznejme a respektujme signály těla, kterými 
nám oznamuje únavu či vyčerpání. Kdykoliv jdeme za hra-
nici svých sil a řešíme to jen dalším šálkem kávy, vyčerpá-
váme si naše životní rezervy. 

Dopřejme si teď v lednu, pokud to je jen trochu možné, 
vydatný odpočinek, vnitřní i vnější ticho a hluboký spánek. 
Je to zázračný všelék, který máme úplně zadarmo.  

Ivana Pedálová

Karbanátky pečeme v troubě                                                       Foto Iva Pedálová
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Kdo v uplynulém měsíci navštívil Městskou galerii V. Olivy, ne-
mohl minout vyřezávaný betlém vystavený hned u vchodu.  

Jeho autorem je řezbář - betlémář Ing. Oldřich Polášek z ne-
dalekých Lán, kam se před mnoha lety přistěhoval ze severní 
Moravy. Narodil se v Olomouci, s rodinou pak žil v Ostravě a 
na chalupu jezdil do odlehlého místa v Beskydech těsně u hra-
nice na slovenské straně. Tady se práci se dřevem naplno věno-
val. Dle jeho slov se v beskydských horách řezáním zabýval ně-
kdo v každé druhé chalupě. Dřevo bylo na dosah a co dělat 
za dlouhých zimních večerů nebo za špatného počasí v létě? 

Náš rozhovor se uskutečnil v adventu, takže vlastnoručně vy-
řezaný dřevěný betlém na vnitřním parapetu okna byl samo-
zřejmostí. Pan Polášek si ale od betlémů občas odskakuje i k ji-
ným tématům.  

V hale jejich rodinného domu mi ukázal figuru mnicha-ka-
pucína téměř v životní velikosti hlídajícího u dveří do kuchyně 
a na stůl postavil nádhernou polychromovanou (barvenou) bu-
stu sv. Petra. Prosklenými dveřmi na terasu zas nakukovala 
dovnitř rozpracovaná socha ženy oděná v dlouhé splývavé 
roucho. Její identita je zatím nejasná, pan Polášek prý dostal 
příhodný, nepopraskaný kus dřeva, a takto ho opracovává.    

Vyřezávání se pro něj postupně stalo životní nezbytností, už 
přes třicet let mu přináší klid a čistou hlavu. 

Povězte o svých řezbářských začátcích 
V dětství jsem od babičky dostal dřevěnou figurku chlapce 

v klobouku. Pořád ji mám. Je asi 15 cm vysoká a možná bý-
vala součástí nějakého betlému. Dědečkovi jí kdysi kamarád 
splatil dluh, je určitě přes sto let stará. Ačkoliv jsem později 
procestoval naši republiku kvůli vyřezávaným betlémům 
křížem krážem, mohu klidně říct, že jsem nikde neviděl tak 
dokonalou práci. V tváři chlapce i v držení jeho těla se zračí 
úcta, oddanost, pokora a snad i vděk, je to fantastické. 

Tato soška byla pro mě prvotní inspirací a dosud nedos-
tiženým vzorem, tak by podle mého měla řezbářská práce 
vypadat. 

Vaší dlouhodobou vášní jsou betlémy 
Už jako kluk jsem v prosinci objížděl kostely a prohlížel si 

je. Od mala mě fascinovaly, i když nejsem ortodoxní věřící. 
Betlém vystavený ve Strašecí byl můj úplně první. Začal 
jsem s ním ještě v Beskydech. V průběhu let se rozrůstal, jak 
jsem každý rok přidával další figury. Jeho specifikem je, že je 
celý vyrobený z tamních přírodních zdrojů. Žádnými kupo-
vanými elementy jsem si nevypomáhal. Když jsem potřebo-
val třeba trámek, šel jsem do lesa, našel patřičné dřívko 
a vyřezal si ho. Na střechu chaloupky, kde leží Ježíšek, jsem 
původně vyrobil došky z beskydských travin, ale brzy pře-
schly a drolily se. Tak jsem se pustil do šindelů.  
Jak tato střecha, tak krytí zvonice a studny je z jednotlivě 
vyřezávaných maličkých šindelků, které mají drážky, aby do 
sebe zapadaly stejně jako v reálu.  
Takovou pracnou střechu jsem ještě u žádného jiného 

betlému neviděl. Většinou je totiž krytina jen jakoby nazna-
čená. 

Betlémů jste vyrobil mnohem víc než jeden 
Každý člen rodiny má svůj a také někteří přátelé. Ani bych 

nespočítal, kolik jsem jich už vyřezal.  
V roce 2004 jsem se stal členem Českého sdružení přátel 
betlémů, což je celostátní organizace sdružující různorodé 
výtvarníky - betlémáře. Sdružení je členem Světové federace 
betlémářů se sídlem v Římě.  

Roky jezdím po výstavách betlémů, s mnoha jejich tvůrci 
jsem se osobně seznámil a sám jsem také vystavoval. Třeba 
v  Ostravě nebo ve Frýdku Místku, kde chtěli můj betlém 
ihned odkoupit, v Uherském Hradišti zas měli k výstavě 
překrásný katalog. Betlém jsem měl i na Světové výstavě 
betlémů v Hradci Králové v sekci současné tvorby, ve druhé 
části byly vystaveny betlémy historické. Ten, který je teď 
ve  Strašecí, býval také každoročně k vidění na Vánoční 
výstavě v pražské Betlémské kapli.  

Životním koníčkem je dřevořezba

Oldřich Polášek a Hejkal (2016, vel. 417 cm, dub)            Foto rodinný archiv
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ŽIJÍ MEZI NÁMI

Stačí k vyřezávání jen talent nebo je to hlavně o píli? 
Pokud není trpělivost, vytrvalost a píle, je talent k ničemu. 

Ovšem k píli je třeba mít i jakýsi cit pro prostorové vidění, 
ten je určitě důležitý. 

Věnoval jste se i jinému výtvarnému oboru? 
Kdysi jsem se pokoušel trochu malovat, ale nikdy jsem 

nebyl tak dobrý jako můj otec. Malování byl jeho koníček, ale 
soustavně se mu nevěnoval. Přesto byly jeho obrazy pře-
krásné. 

Oba jsme studovali stavařinu. V rámci výuky architektury 
se dělají nákresy staveb, budov, kostelů. Mám dodnes scho-
vaný jeho sešit a zjistil jsem, že jsme kreslili úplně stejné 
věci. Jeho dokonalosti a preciznosti jsem ale nikdy nedosáhl. 

V průběhu let jsem si nakoupil různé publikace o malování 
postav a portrétů. Sám jsem si vyzkoušel, jak obtížné je na-
malovat například akt tak, aby všechny proporce seděly.  

Když se figura oblékne, je to mnohem jednodušší, pod šaty 
se ledacos schová. 

Jeden čas jsem se také věnoval fotografování, ale nemůžu 
dělat všechno. 

Proč jste vyměnil beskydské hory za středočeskou rovi-
nu? 

Kvůli rodině naší dcery, která tu bydlela. Byla to velká změ-
na, ale nelituju. Žijeme všichni v jednom domě a jsme spo-
kojení. V Lánech jsem nadobro zakořenil. Zpívám ve zdejším 
sboru Chorus Laneum a už desátým rokem zde organizuju 
turnaj v petanque. 

V obci máte také svá díla 
Když jsem svůj betlém vystavoval v lánském muzeu, přišli 

za mnou přátelé, zda bych ho nevyrobil i pro obec. Než jsem 
se stačil rozmyslet, přivezli mi obrovské špalky až domů. 
Vyřezal jsem nejdřív Svatou rodinu v životní velikosti a pak 
přidal tři krále. Nakonec jsem udělal i andělíčka, který visí 
pod přístřeškem. Betlém každoročně stavíme před obecním 
úřadem. Chtějí po mně ještě ovečky, ty zatím nejsou.  

Pro zdejší školku jsem ještě vyřezal čtyřmetrového kro-
kodýla, ale dala se do něho houba a musel pryč. Lesní správě 
jsem zase vyrobil strašidlo - hejkala. Je z tak obrovského 
a  těžkého kusu dřeva, že když bylo nutné ho jen podložit, 

přišlo na pomoc šest mohutných svalovců z místní 
posilovny. A když jsem ho potřeboval otočit, zařídil starosta 
náklaďák s drapákem na svážení klád z lesa a řidič přímo 
z ulice drapákem ten obrovský špalek pootočil. Pak ho zase 
ti silní chlapi dopravili na místo, kam jsem chtěl. 

V rámci sochařského sympozia jsem pro obec také vyřezal 
velkou ženskou hlavu. 

Necháváte své sochy bez povrchových úprav? 
Barvy běžně nepoužívám, ten sv. Petr byla výjimka na přání 

mé dcery.  
 Mám za to, že řezba lépe vynikne, když dřevo zůstane 
přírodní. Dříve se naopak hodně barvilo, vidíme to v  ko-
stelích i jinde. Často se ale barvou nahrazovala detailní 
dřevořezba, zvlášť u malých věcí.  

Já mám naopak rád, když je dílo propracované a je to vidět. 

Pracujete i na zakázku? 
Teď na podzim jsem vyrobil výjimečně na zakázku základní 

betlém pro Rynholec.  
Ale dělám to opravdu zřídka. Řežu si pro sebe, pro rodinu, 
jen sem tam pro přátele. 

Lída Faflíková

Krokodýl (2013, 415 cm, buk)                                                                                                                                                                                                          Foto rodinný archiv

Betlém v Lánech                                                                               Foto Lída Faflíková
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SPORT

Účastníme se turnajů žlutého a červeného minivolejbalu, 
které organizuje Středočeský volejbalový svaz. Již víme, že 
abychom se dobře umístili, musíme trénovat na 100 %.  

Na prvním letošním turnaji ve žlutém minivolejbalu v Ho-
řovicích se nám to již vyplatilo. Po úvodních prohrách jsme 
porazili Kladno Volebal CZ a Hořovice B a umístili se na krás-
ném 2. místě.  

V červeném minivolejbale (je založen na volejbalovém po-
dání a odbytí obouruč vrchem - prsty), potřebujeme doplnit 
naše talentované hráčky (rok narození 2013). 

Pro dívky, které mají zájem o účast na našich tré-
nincích a turnajích ve žlutém a červeném minivolejbale 
je důležitá chuť trénovat a také rok narození 2015 + -2 
roky, tedy od 2013 do 2017. 

Tréninky probíhají, když situace dovolí, každé pondělí 
a středu v tělocvičně ZŠ v Tuchlovicích od 17 hodin. 

Ondřej Pilný 
trenér III. třídy, e-mail dpl@volny.cz 

Na snímku vpravo nadějné volejbalistky              Foto Ivan Pagač 

Doplnění volejbalové přípravky do VK Tuchlovice

mailto:dpl@volny.cz
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VZPOMÍNKY, BLAHOPŘÁNÍ, UPOUTÁVKY

Dne 5. ledna uplyne 1 rok od úmrtí 
pana JUDr. Jaroslava Brichty.  

Stále vzpomínají manželka a děti 
s rodinami.

Dne 17. ledna uplyne 5 let od úmr-
tí pana Karla Kougla z Nového 
Strašecí.  

S láskou vzpomínají manželka Ol-
dřiška, syn Karel s Ivetou, vnuk Vítek 
s rodinou a vnuk Jakub s rodinou.

Už 3 roky vzpomínáme na pana 
Karla Suchého a nikdy nepřesta-
neme. 

Manželka Ivana, synové s rodinami, 
vnoučata a kamarádi. 

Blahopřání 
V minulém roce se v našem městě uskutečnila zajíma-
vá a málo obvyklá událost. Paní Milada se stala hned 
dvakrát za sebou praprababičkou a její dcera Helena 
prabábou. 
Zajímavé je, že jde vždy o děvčata, a to již v několika 
generacích. Narození prapravnuček Emičky a Barbor-
ky bylo náležitě oslaveno, neboť se generace spolu 
scházejí a jsou ve stálém kontaktu.  
Všem gratulujeme!                                  Helena Vocílková

Dne 20. ledna uplyne 14 let, kdy nás 
navždy opustil pan Jiří Husák. 

Kdo jste ho znali a měli rádi, vzpo-
meňte s námi. 

Dcera s rodinou.

Dne 12. ledna uplyne 7 let, kdy nás 
navždy opustil manžel, tatínek a dě-
deček pan Jaromír Suchopárek. 
 

 Stále vzpomínají manželka, dcera, syn  
s manželkou, vnučky Lucinka a Hanič-
ka a ostatní příbuzní.
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UPOUTÁVKY, INZERCE
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Vánoční strom splnil všechna 
přání 
Strašecký strom přání opět obhájil svoji existenci, 
všechna "na něm umístěná" přání obyvatel domu se-

niorů Alma Mater a dětí z Dětského domova totiž 
byla splněná.  
Děkujeme proto dobrým lidem, kteří se o pořízení 
celkem 66 dárků (50 do Alma Mater, 16 do DD) za-
sloužili a pomohli tak obdarovaným zpříjemnit vá-
noční čas.                                                  Lenka Pelcová
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